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цена 1.50 лева

Ангел Семерджиев ще 
получи окончателно 
докладите от одита до края 
на седмицата 

USD/BGN: 1.59555 

-0.07% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.22580 

     +0.07%
Българска народна банка

Sofix: 375.06

    +0.37% 
 Българска фондова борса

BG40: 105.61  

+0.03%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 13
„Тетра Пак” отчете 
близо 8 млн. EUR 
оборот за 2009 г.
Над 75 млн. опаковки 
са доставени на 
българския пазар 
за една година. 
Компанията прогнозира 
8% ръст за 2010 г.

Компании ▶ 12
Новини ▶ 6 
ДКЕВР обвини в 
нарушения CEZ, 
EVN и E.ON

Компании ▶ 13
Ричард Ли може 
да загуби контрола 
върху „Виваком”  
Кредитори предлагат  
да заменят дълга си 
за акции в националния 
телеком и да станат 
мажоритарни собственици 
в него

Коментар ▶ 2
Операция 
“Енергийни 
нарушения” 
Законът гласи - ако има 
нарушение, плащаш 
глоба. Ако то е сериоз-
но - отиваш на прокурор. 
Дали това ще стане с дос-
тавчиците на електрое-
нергия, шефът на ДКЕВР 
избегна да коментира

Свободно време ▶ 24

Фантомът от стадиона
Новини ▶ 9

КРС одобри продажбата 
на 50% от НУРТС Името на вувузе-

лата едва изгря, но 
инструментът вече 
си спечели враго-
ве по целия свят. 
Кейптаун е родни-
ят дом на - внима-
ние! - първия оркес-
тър от вувузели

Новият състав на регулато-
ра позволи сделката. Пред-
ставител за България на ку-
пувача е инвестиционният 
фонд “Бромак”, управляван 
от изп. директор на КТБ 
Цветан Василев

Новини ▶ 7
Борисов потвърди 
позицията си 
против “Бургас - 
Александруполис”
България не завива към 
Вашингтон, а върви в пра-
вилната посока, каза пре-
миерът. Той не е съгласен 
българите да са “будалите”, 
които ще си дадат парите 
за нещо, без да знаят какво

All-inclusive 
хотелите с 
30% ръст на 
клиентите си

Обсъжданите от правителството три основни варианта за пенсионна 
реформа неизбежно ще доведат до по-висока възраст на пенсиониране. 
Единствената видима цел на реформата е да отдалечи пенсионирането 
във времето и ограниченият финансов ресурс да бъде разпределян сред 
по-малко хора ▶ 4-5

Три пътя нагоре
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Йордан Лечков Тони Хейуърд

Общински съветници от всички парламентарно предста-
вени партии в Сливен за пореден път алармираха, че в града 
съществува престъпна група, оглавявана от кмета Йордан 
Лечков. Този път те коментираха, че има сериозни злоупо-
треби с пари по европрограмите, които са извършвани от 
Лечков. Той беше отстранен от поста и днес ще се гледа 
мярката му за неотклонение. 

Международната рейтингова агенция Fitch намали с шест 
стъпки рейтинга на петролния гигант BP от АА до ВВВ зара-
ди разлетия петрол в Мексиканския залив. От Fitch се съмня-
ват, че компанията, която се ръководи от Тони Хейуърд, ще 
успее да върне дълговете си, които натрупа, за да изчисти 
залива. Те вече достигат близо 1.6 млрд. USD.

Подробности на стр. 14

Вторник
15 юни 2010, брой 110 (4921)

цена 1.50 лева

Ерата на масовите медика-
менти, които носят годишни 
приходи от над 1 млрд. USD, 
все повече губи инерция

USD/BGN: 1.59673

-1.00%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.22490 

     +1.01%
Българска народна банка

Sofix: 373.69

    +0.08%
Българска фондова борса

BG40: 105.58  

+0.81%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 14
Собствениците 
на „Виваком” 
предоговарят дълга 
Хонконгският милиар-
дер Ричард Ли получи 
тежко наследство от 1.5 
млрд. EUR задължения 
на телекома

Новини ▶ 6
Компании ▶ 12-13 
Лекарствените 
гиганти губят от 
изтичащи патенти

Компании ▶ 11
Ново увеличение  
с 8% на ипотечните 
кредити  
Ръстът на жилищните зае-
ми се дължи основно на 
засилената рекламна ак-
тивност на банките. Сред-
ният размер на ипотечните 
кредити през май е 36.4 
хил. EUR

Коментар ▶ 2
С изключен лаптоп 
в цъфналата 
рапица 
Информационната 
кампания по 
Програмата за развитие 
на селските райони 
се опита да избяга от 
визията с крави и овце, 
но стана още по-неясна 
за потребителите. 

Медиен бизнес ▶ 22-23

Големи сделки или 
големи приказки

Новини ▶ 8-9

Нов прием на проекти по 
„селската програма” 

Все по-усилено се говори, 
че от септември тази година 
всекидневниците ще имат 
нов собственик. Управите-
лят на ВАЦ Аксел Шинд-
лер каза, че планират да ос-
танат на българския пазар

Заявления вече 
може да се подават 
по 8 мерки, а от 1 
септември по още 4, 
обяви министърът на 
земеделието и храните 
Мирослав Найденов

Новини ▶ 7
Прекратиха търга 
за жп линията 
Пловдив - Бургас
Национална компания 
Железопътна инфраструк-
тура прекратява рехаби-
литацията на железопът-
ната линия Пловдив - 
Бургас. Фирмите са дали 
по-висока цена с близо 96 
млн. лв.

Инфлацията 
продължава 
бавно нагоре

След отказа от „Бургас - 
Александруполис” очакванията са 
другите руски проекти също да го 
последват. Замразяването на АЕЦ 
„Белене” и забавянето на „Южен 

поток” може да се окажат стъпка към 
окончателното им спиране  ▶ 4-5

Разпадането на 
Големия шлем

Мнения

По темата: Узаконяване 
на държавните разходи 

 аман от чалга в дър-
жавните дела. Топмафи-
ята наистина е недосе-
гаема, освен от своите 
отгледани “рейнджъри” 
- разчитам на техния прио-
ритет: да няма общности 
на чалга изпълнители ма-
фиоти. Иначе ЗАКЪСВАМЕ! 

Читател 

 ако Бойко Мухобойко 
иска да я има територията 
България, трябва да направи 
следното:  да съкрати с 30% 
щатовете в бюджетната 
сфера (МВР с 30 хил. души, 
данъчните и армията с по 
15 хил. души); премахване на 
10% данък върху доходите на 
ФЛ и увеличаване на данъка 
съобразно доходите по въз-
ходяща скала;  
                                                         Златев

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Прекратява се тър-
гът за жп линията 
Пловдив - Бургас. При-
чината е разликата 

от близо 96 млн. лв. между 
предложената и прогнозна-
та цена.

2 Испания търси 
опозицията, за да 
прокара трудови 
реформи. Профсъ-

юзите не приемат про-
мените и планират обща 
стачка. 

3 Белгия е пред тру-
ден избор за съста-
вяне на правител-
ство. Поне четири 

партии са необходими, за 
да се сформира управлява-
ща коалиция. 

Операция “Енергийни нарушения”
Най-накрая някой да обяви 
публично, че  електроразпреде-
лителните дружества в страната 
не са работили по правилата. 
Грешки при фактурите, прекъсва-
не на тока - за битовия потреби-
тел, особено в условия на криза 
тези фактори са достатъчни да 
въстанат срещу доставчиците на 
електроенергия. За всяко оплак-
ване се търсеше оправдание - ин-
фраструктурата е стара, трябват 
ни пари за нейното обновяване. 
Или пък “правим тези инвести-
ции, за по-доброто обслужване на 
клиентите”. 

Никой обаче не знаеше до 
каква степен са оправдани 
тези разходи... докато не дойде ре-
гулаторният одит. Резултатите от 
него все още не са ясни, но едно 
предварително изказване на пред-
седателя на Държавната комисия 
за енергийно и водно регулиране 
(ДКЕВР) Ангел Семерджиев най-
накрая потвърди подозренията 
на всички - нарушения има! От 
изнесената в аванс информация 
стана ясно, че нередности има в 
счетоводната политика, в изнася-
нето на външни дейности и при 
разходите за някои консултантски 
услуги. Законът гласи - ако има 
нарушение, плащаш глоба. Ако то 

е сериозно - отиваш на прокурор. 
Дали това ще стане с доставчици-
те на електроенергия, шефът на 
ДКЕВР избегна да коментира. А 
трябва, защото това е работата на 
комисията - да следи спазването 
на условията по лицензионни-
те договори и да наказва при 
открити нередности. Ако не го 
направи, ще му напомним, че за 
това изобщо го има и за това му 
плащаме от данъците си.  Преми-
ерът Борисов посочи като основен 
фактор за ситуацията на енер-
гийния пазар ДКЕВР, тъй като тя 
контролира дейността на трите 
дружества. Според него умиш-
лено е направено така, че компа-
ниите да прехвърлят дейности на 
външни фирми и тези дейности да 
не се контролират от регулатора.

Търсенето на грешките на 
ЕРП-тата започна официално в 
началото на април Бойко Бори-
сов. Той се закани да развали 
приватизационните договори 
за електроразпределителните 
дружества, които бяха сключени 
в края на 2004 г. с австрийската 
EVN, чешката CEZ и германска-
та Е.ON. Причината за яростта 
на премиера бяха завишените 
цени, по които компаниите про-
дават електроенергия на потре-

бителите. Борисов беше ядосан 
и от друго - че от стъпването си 
на пазара дружествата не бяха 
изплащали дивидент на дър-
жавата под претекст, че парите 
отиват за инвестиции. В типичен 
за него стил премиерът каза, че 
ще обиколи всяко място и всеки 
стълб, където ЕРП-тата са инвес-
тирали. Месец по-късно герман-
ски инвеститори “го отнесоха”. 
На среща с членовете на Герма-
но-българската индустриално-
търговска камара Бойко Борисов 
заяви, че след приключването 
на проверките в ЕРП-тата те ще 
бъдат помолени или да спазват 
правилата, или “да отидат там, 
където ще ги търпят”. 

Преди време Борисов 
заплаши, че ако установи нару-
шения в комисията по отношение 
на работата й, ще сезира проку-
ратурата. Трябваше ли обаче това 
да се случи, след като премиерът 
даде тон? Не е ли редно тези, 
които носят отговорност, сами да 
вършат работата си, без натиск от 
най-високите етажи? Регулаторът 
трябва да използва всичките си 
правомощия, ако установи, че 
нередностите в одита са сериозни. 
Без притискане от “Дондуков” 1. 
Развитието очакваме скоро.  

Законът 
гласи - ако 
има нару-
шение, пла-

щаш глоба. Ако то 
е сериозно - оти-
ваш на прокурор 
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не правете това вкъщи

цитат

До края на лятото вече 
всички хора или по-

голяма част от българите ще 
усетят, че излизаме от кризата

Число на деня

568.12 
 лв. е средният осигурителен доход за април според НСИ. 

Той е с близо 10 лв. по-голям от януари 2010 г.
▶

 Симеон дянков, вицепремиер и финансов министър

И Оли Рен попадна в схемата 
„антибългарска кампания”

евроатака

Eврокомисарят се на-
ложи да отговаря на 
въпрос на българския 
депутат от „Атака” 
Димитър Стоянов

На Оли Рен отново му се 
наложи да обясни какви са 
причините за съмненията 
на Еврокомисията относ-
но бюджетните данни на 
България. Този път той от-
говори на въпрос на евроде-
путата от „Атака” Димитър 
Стоянов. 

Въпросът 
Защо се е прицелил в Бълга-
рия като страна с нередовна 
статистика и дали това не 
е предубеждение на Рен, 
наследено от предишния 
му пост като еврокомисар 
по разширяването?

отговорът 
Два са проблемите, свър-

зани с българския бюджет, 
за които Еврокомисията 
информира миналата сед-
мица. Първо, Европейска-
та комисия беше инфор-
мирана със закъснение за 
значителната ревизия в 
бюджетната прогноза за 
2010 г. Второ, нямаме ин-
формация защо България 
е ревизирала бюджета си 
за тази година от баланси-
ран бюджет до дефицит от 
3.8%. Този важен проблем 
може да има последици 
за позицията на България 
пред пазарите.

Под лупа
Евростат подготвя мисия в 
България, която ще разгле-
да причините за бюджет-
ния дефицит през 2009 
г. В зависимост от това 
кога Евростат ще получи 
разширени правомощия, 
ще може да ги приложи в 
България.

Въпросите 
около 

бюджетната 
статистика на 
България може 
да се отразят на 
позициите на 
страната на фи-
нансовите пазари

 Баретите отпразнуваха 30-годишнината от създаването си. 
Специализираният отряд е създаден на 10 декември 1979 г. Задача номер едно 
на баретите е да неутрализират терористични групи на територията на 
България

▶

СНИмка марИНа аНгелова

оли рен,
еврокомисар по икономическите и 
валутните въпроси 

СНИмка bloomberg



Трите 
пътя пред 
пенсионната 
реформа

  4    НовиНи    Teма на деня
pari.bg  Сряда 16 юни 2010

След седмица започват 
разяснителни кампании за 
необходимостта от ограничаване 
на достъпа до пенсиониране
Вдигането на възрастта за 
пенсиониране в България 
е неизбежно. Въпросът е 
как това да стане по въз-
можно най-приемливия за 
хората начин. Приемлив и 
за синдикатите, които про-
дължават да заплашват с 
протести. Приемлив и за 
ГЕРБ, партията, която все 
пак прояви смелост да пое-
ме горещия картоф, но пък 
не иска да загуби електорал-
ната любов.

Със задачата да убедят 
гражданите в неизбежност-
та от това непопулярно ре-
шение експерти от Консул-
тативния съвет за пенсионна 
реформа, представители на 
правителството, работода-
телските и синдикалните 

организации започват след 
седмица срещи с общест-
веността в големите градове 
на страната. До началото на 
юли законовите промени 
трябва да са факт, а наесен 
да влязат в парламента.

Консултативният съвет по 
пенсионна реформа пред-
стави четири варианта за 
ограничаване на достъпа до 

пенсиониране. Вариантът 
фаворит по всичко личи е 
този с повишаване на го-
дините осигурителен стаж 
първо с три години за всич-
ки, а по-късно с още три го-
дини само за жените. Това е 
вариантът, за който говорят 
министърът на труда Тотю 
Младенов и шефът на НОИ 
Христина Митрева. Той  се 
подкрепя от всички работо-
дателски организации и се 
очаква да бъде подкрепен и 
от синдикатите, въпреки че 
засега те поставят различни 
условия.

Мнението на немалко 
експерти е, че останалите 
три варианта са само за да 
ги има, и изборът вече е 
направен. 

От 1 януари 2012 г. право 
на пенсия да се придобива 
при 40 години осигурите-
лен стаж за мъжете (сега 
37 години) и 37 години 
осигурителен стаж за 
жените (сега 34 години). 
Минималната възраст за 
пенсиониране се запазва 
на 63 години за мъжете и 
60 години за жените. 

От 1 януари 2015 г. обаче 
се предвижда да започне 
постепенно повишаване 
на осигурителния стаж 
за жените с по 6 месеца 
на година, като целта е до 
2020 г. той да се изравни с 
този за мъжете. (Така Бъл-
гария отговаряла на изиск- 
ването на Лисабонската 
стратегия за равенство 
между половете).

Лицата, навършили пен-
сионната възраст, но на 
които не им достигат 3 го-
дини осигурителен стаж, 
ще имат право на пенсия, 
но в намален размер. За 
всяка година осигури-
телен стаж размерът на 
пенсията да се намалява с 
2.4% (0.2% на месец).  

Предвижда се бонус за 

лицата, изпълнили изис-
куемите условия за го-
дини възраст и години 
осигурителен стаж, които 
продължават да работят, 
без да им е отпусната пен-
сия. 

Запазва се сегашното 
положение лицата, които 
са навършили 65-годиш-
на възраст, но нямат не-
обходимия брой години 
осигурителен стаж, да се 
пенсионират с намалена 
пенсия, ако имат минимум 
15 години действителен 
осигурителен стаж. 

Според Консултатив-
ния съвет, в който влизат 
експерти по осигуряване-
то, този вариант ще бъде 
най-приемлив за хората 
и най-лесно изпълним 
технически. Фактът, че 
той е най-разработен и 
най-лансиран от минис-
търа на труда и от шефа 
на НОИ, показва, че към 
него клони изборът. Той 
се приема и от всички ра-
ботодателски организации 
като най-подходящия за 
момента. 

Експертите от Консул-

тативния съвет смятат, че 
този вариант е по-гъвкав, 
свързан е с приноса към 
осигурителната система, 
защото има пряка връзка 
между стажа и размера 
на пенсията. Може да се 
търсят механизми за пъл-
на или частична пенсия, 
ако се освобождава място 
за млад човек, който да 
заеме това на възрастния.

Има обаче нещо важно, 
което не е изчистено, каз-
ва Григор Димитров от 
Българската стопанска 
камара. „Поставянето на 
осигурителен стаж 40 го-
дини за мъжете и 37 годи-
ни за жените означава ли, 
че няма да има изискване 
за достигане на възраст?”, 
пита Димитров. Приме-
рът е следният: Ако един 
младеж е започнал работа 
на 18-годишна възраст и 
на 58-годишна възраст 
вече е направил 40 годи-
ни трудов стаж, трябва 
ли да чака да стане на 63 
години, или може да се 
пенсионира? „На този въ-
прос получавам различни 
отговори”, казва той. 

Вариант 1: 
Вдигане на осигурителния стаж

Мила Кисьова
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Вариант 2:
Пенсиониране на 65 години
От 2012 г. пенсионната въз-
раст за жените се увелича-
ва с 4 месеца на година до 
достигане на 63 години през 
2019 г. От 2021 г. започва 
увеличаване на пенсионната 
възраст за жените и мъже-
те с по 4 месеца на година 
до достигане на 65-годишна 
възраст. Право на пенсия да 
се придобива при 37 години 
стаж и за двата пола.

В сравнение с първия 
вариант тук има по-бавен 
преход към поставянето на 
ограничението за излизане в 
пенсия. А това е важно, като 
се имат предвид влошеният 

здравен статус на българите, 
по-ниската икономическа 
активност и заетост у нас в 
сравнение с други страни в 
Европа и по-ниската продъл-
жителност на живота в срав-
нение със средната за Ев-
ропа. Според Иван Нейков, 
бивш социален министър в 
кабинета на Иван Костов, 
увеличението на осигури-
телния стаж не е достатъч-
но. Каквото и заобиколно 
решение да се вземе сега, 
пак ще се стигне до вдигане 
на възрастта за пенсионира-
не, смята Нейков. Тези дни 
ще излезе Зелената книга 

на Брюксел за бъдещето на 
европейските пенсионни мо-
дели и вече е оповестено, че в 
нея се препоръчва на страни-
те членки да вдигнат възраст- 
та за пенсиониране. Едни от 
най-стабилните пенсионни 
системи са тези с най-висо-
ка възраст за пенсиониране, 
казва Нейков. 

И сега в нашата пенсионна 
система фундаментът е пен-
сиониране при 65 години и 
за мъже, и за жени. Всички 
останали възможности са за 
ранно пенсиониране на база 
пол и осигурителен стаж, 
посочва той. 

Равенство:
„Не” на дискриминацията на жените
Да се започне с постепенно 
увеличаване на възрастта за 
пенсиониране на жените, за 
да се преодолее дискрими-
национният елемент в усло-
вията на пенсиониране (т.е. 
да се достигне възрастта за 
пенсиониране на мъжете). 
Този вариант е най-слабо 
засегнат от Консултатив-
ния съвет вероятно защото 

не се отличава много от 
вариант 2. Още повече до 
края на 2009 г. възрастта 
за пенсиониране на жените 
нарастваше с шест месеца 
на година, за да достигне 
60 години. Затова сега е не-
обходим по-дълъг гратисен 
период, преди да се прис-
тъпи към ново увеличение 
на пенсионната възраст за 

жените, смятат от Консул-
тативния съвет, без да се 
посочва какъв е препоръ-
чителният период.

Защитниците на тезата, че 
жените трябва да се пенси-
онират на същата възраст 
като мъжете, вадят аргу-
мента, че в противен случай 
те са ощетени с по-ниски 
пенсии.
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Вариант 3:
Преференция за родените 
преди 1960 г.
Правото на пенсия за оси-
гурителен стаж и възраст 
за мъже и жени се придо-
бива при навършване на 
65 години при 15 години 
действителен осигурите-
лен стаж. 

За родените преди 1 яну-
ари 1960 г. ще се даде 
възможност жените да се 
пенсионират при навърш-
ване на 60-годишна въз-
раст и сбор на възрастта 
и осигурителния стаж, 
не по-малко от 94 точки; 
мъжете ще могат да се 
пенсионират при навърш-
ване на 63 години и сбор 
от възрастта и осигури-
телния стаж, не по-малко 
от 100 точки.

Пенсията на лицата, от-
пусната при горните ус-
ловия, се намалява с 2.4% 
за всяка година по-ранно 
пенсиониране до 65-го-
дишна възраст. Намале-
нието на пенсията отпада 
след навършване на 65-
годишна възраст. Пенси-
ята на лицата, придобили 
право на ранна пенсия, но 
невъзползвали се от това 

право, се увеличава с 2.4% 
за всяка година отложено 
пенсиониране. 

В Кодекса на труда тряб-
ва да отпадне правото на 
работодателя да освобож-
дава работника при при-
добиване на правото на 
пенсия.

Консултативният съвет 
по никакъв начин не под-
сказва какви са предим-
ствата на този вариант. 
Със сигурност обаче той 
ще създаде напрежение 
между хората, родени пре-
ди и след тази дата. Защо-
то родените след 1 януари 
1960 г. няма да имат право 
на по-ранно пенсионира-
не, нито ще имат бонус, 
ако работят между 63-тата 
и 65-ата си година.

Предвижда се всяка го-
дина в Закона за бюджета 
на Държавното общест-
вено осигуряване да се 
определят диференцирани 
минимални размери на 
пенсията в три групи - за 
осигурителен стаж до 20 
години, от 20 до 30 години 
и над 30 години.

По-висока осигурителна 
вноска - след кризата
Усъвършенстването 
на пенсионния модел 
минава през увелича-
ване ролята на втория 
стълб

Синдикатите усилено обвърз-
ват вдигането на стажа за 
пенсия с условието за по-
висока осигурителна внос-
ка. Те настояват вноската 
да се увеличи за 2011 г. с 2 
процентни пункта, с колко-
то беше намалена в средата 
на миналата година. Както и 
да се възстанови правилото 
максималният осигурителен 
доход да е 10 пъти по-висок 
от минималния, т.е. да стане 
2400 лв.

Дългосрочно
В състояние на криза нашата 
политика е да не вдигаме 
данъци и осигуровки, заяви 
министърът на труда Тотю 

Младенов. В дългосрочен 
план обаче ще видим какво 
показват актюерските раз-
чети и какви трябва да са 
вноските на работодатели и 
работници, за да се гарантира 
стабилността на системата, 
допълни Младенов. А според 
разчетите на НОИ между 6 и 
9% трябва да се вдигнат внос-
ките, за да се запуши дефици-
тът във фонд „Пенсии”, който 
сега е над 2.1 млрд. лв.

Допълнително  
осигуряване
Реформата в пенсионната 
система поставя въпроса и 
за по-голяма роля на допъл-
нителното пенсионно осигу-
ряване. Именно с акумули-
рането на повече средства в 
частните фондове и тяхното 
управление (т.е. инвестира-
не) ще се осигурят по-ви-
соки пенсии. Защото само 
с вдигане на осигурителния 

Втори стълб
Три варианта за 
по-висока вноска

консултативният 
съвет е предложил три 
варианта за промяна в раз-
мера на вноската, която 
отива в универсалните 
пенсионни фондове, т.нар. 
трети стълб на пенсион-
ната система.

Първи вариант: измене-
ние на размера на осигури-
телната вноска в перио-
да 2011-2015 г. съответно 
за 2011 г. - 5% (запазване на 
досегашния размер); за 2012 
г. - 7%; за 2013 г. - 8%; за 2014 

▶

▶

г.- 9%; за 2015 г. и следващи-
те години - 10%. 

втори вариант: лична-
та вноска на осигурените 
лица за фонд „Пенсии” на 
доо в размер на 7.1% да се 
прехвърли изцяло в универ-
салните пенсионни фондо-
ве от 1 януари 2012 г. и впо-
следствие да се увеличава 
с по 1 процентен пункт 
всяка година до достигане 
на 10% през 2015 г.

Трети вариант: от 1 
януари 2012 г. вноската за 
универсалните фондове да 
се увеличи с 3 процентни 
пункта за сметка на нама-
ление на вноската за фонд 
„Пенсии” на доо.

▶

▶

стаж с три години размерът 
на пенсиите ще нарасне с не 
повече от 8%. 

В същото време се пред-
лага да бъде стимулирано 

и доброволното пенсионно 
осигуряване (третият стълб 
на системата) чрез увелича-
ване на данъчните облекче-
ния от 10 на 15%.
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Ще се търсят въ-
трешни резерви в 
„Булгаргаз”, за да се 
избегне поскъпване 
на газа с 29%

Поскъпването на тока може 
да се ограничи до 1-2%, а 
не с 5%, както беше обяве-
но досега. Причината е, че 
технологичните разходи на 
електроразпределителните 
дружества ще бъдат съкра-
тени с 3%, каза председате-
лят на Държавната комисия 

за енергийно и водно ре-
гулиране (ДКЕВР) Ангел 
Семерджиев. До момента 
размерът на технологич-
ните разходи беше 18%, с 
редукцията ще станат 15%. 
От енергийния регулатор 
заявиха, че понижението 
на този вид разходи ще 
доведе до намаляване на 
цената на електрическата 
енергия в краткосрочен и 
дългосрочен план.

Природен газ
Семерджиев отказа да 

прогнозира цените на 
природния газ. При всич-
ки случаи повишението 
на синьото гориво от 1 
юли няма да е с искани-
те от „Булгаргаз” 28.9% 
спрямо действащата сега 
цена. Основната причина 
за исканото завишение 
от доставчика на газ е 
рязкото спадане на ев-
рото спрямо долара. В 
момента работим, за да 
се избегне влиянието на 
този фактор, така че да се 
балансират интересите на 

„Булгаргаз” и на крайните 
потребители.

Резерви 
Според шефа на енергий-
ната комисия компанията 
може да намери резерви и 
увеличението да е по-мал-
ко. Връзката между цената 
на синьото гориво и тази 
на топлинната енергия 
ще окаже поскъпване при 
услугите на топлофика-
ционните дружества от 
следващия месец. 

  Елина Пулчева

Цената на тока 
ще бъде с 2% по-висока

При регулаторните одити, 
започнати по нареждане на 
премиера Бойко Борисов в 
трите електроразпредели-
телни дружества в страната, 
е установено, че доставчи-
ците на ток са извърши-
ли сериозни нарушения. 
Това заяви на редовното 
заседание на Държавната 
комисия за енергийно и 
водно регулиране (ДКЕВР) 
нейният председател Ангел 
Семерджиев. 

Съмнително  
счетоводство
Нарушенията са в лицен-
зионните условия и са в 
различни степени при от-
делните дружества. Неред-
ностите са няколко вида, 
каза шефът на енергийния 
регулатор - при изнася-
нето на външни услуги и 
при провеждането на сче-
товодната политика на 
компаниите. В момента се 
правят проверки и докол-
ко са били целесъобразни 
някои разходи, правени 
за консултантски услуги. 
Семерджиев отказа да по-
сочи конкретни примери 
за нарушенията, както и в 
кои ЕРП са открити повече 
грешки в дейността. Един-
ственото, което стана ясно, 
е, че EVN има най-малко 
изнесени външни услуги. 
По време на заседанието на 
ДКЕВР стана ясно, че един 
от доставчиците на ток е 
наел мобилна подстанция 
за електрозахранване на 
по-висока от нормалната 
цена.

До края на седмицата 
всички доклади трябва да 
бъдат обобщени и вкарани 
за разглеждане в държав-
ната комисия. Последни 
се очакват инженерните 
становища. 

Последствия
Доставчиците на ток ще 
бъдат глобени за уста-

Енергийният регулатор откри 
нарушения в CEZ, EVN и E.ON
Държавната комисия ще получи окончателно докладите от одита 
до края на седмицата 

Повишението на тока няма да е в обявените преди 
време 5%, а максимум 2%, казаха от ДКЕвР
▶

новените нередности, но 
до отнемане на лиценза 
най-вероятно няма да се 
стигне, каза Ангел Семер-
джиев. „Това би оказало 
негативно въздействие 
върху целия пазар и нару-
шенията не са чак толкова 
сериозни”, беше комен-
тарът на председателя на 
ДКЕВР. 

Реакции
От E.ON България казаха 
за в. „Пари”, че не могат да 
правят коментари по резул-
татите от проверката, тъй 
като компанията все още 
не е получила доклада от 
проверката. От компанията, 
обслужваща Североизточ-
на България, казаха, че са 
изненадани, че резултати-

те от одита се дискутират, 
преди дружеството да се е 
запознало с тях. Подобна 
изненада изразиха и от дос-
тавчика на ток за Западна 
България CEZ. От друже-
ството казаха, че счетовод-
ната му политика е водена 
съобразно международните 
стандарти и всички разходи 
са направени с цел оптими-

зация на обслужването на 
клиентите.

Държавна намеса
Преди месец министър-
председателят Бойко Бо-
рисов открито обяви неу-
довлетворението си от ра-
ботата на трите електрораз-
пределителни дружества в 
страната. Той поръча регу-

латорен одит в енергийните 
компании. Според Борисов 
ДКЕВР е виновна за недоб-
рия контрол върху всичките 
ЕРП. Премиерът обеща да 
се срещне с ръководствата 
на предприятията веднага 
след като резултатите от 
проверките бъдат публично 
обявени.  

 Елина Пулчева

Председателят на Държавната комисия за енергийно и водно регулиране Ангел Семерджиев каза, че всички доклади от регулаторния 
одит ще постъпят в комисията до края на седмицата снимка боби тошев

▶
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Борисов за пореден път потвърди позицията 
си против „Бургас - Александруполис”
България не завива 
към Вашингтон, а 
върви в правилната 
посока, каза преми-
ерът

Премиерът Бойко Борисов 
за пореден път потвърди, че 
петролопроводът „Бургас 
- Александруполис” няма 
шанс, въпреки че се чака 
международната екооцен-
ка. „Бургаският регион не 
го иска този проект. Няма 
да мине международната 
екологична оценка, не е 
изгоден, нямаме и пари за 
него”, обяви Борисов. По 
повод статията във Forbes, 
че страната прави завой от 
Москва към Вашингтон, 
премиерът обясни, че за-
воят е направен отдавна и 
страната за пръв път върви 
в правилната посока. 

Завои и залитания
Във вторник списание 
Forbes публикува обширен 
материал по повод послед-
ните изказвания на Бори-
сов за руските проекти и 
с обширно обяснение за 
„специалните” приятелски 
отношения между София и 
Москва. Изданието прогно-
зира, че новото правител-
ство променя курса към 
тясно сътрудничество със 
Съединените щати. Борисов 
коментира, че решението е 
взето още с избора Бълга-

рия да стане евроатланти-
ческа държава. „Този завой 
сме го направили, като сме 
влезли в НАТО, Европей-
ския съюз и сме излезли от 
бившия Съветски съюз”, 
коментира премиерът. От-
ношенията с Русия той оп-
редели като „прагматични 
и нормални”. 

Кой е будала
Борисов затвърди и мне-
нието по АЕЦ „Белене”, 
за чието замразяване съоб-
щи в петък. Той напомни, 
че все още тече процедура 
по избор на консултант по 
проекта. След това този кон-
султант трябва да отговори 
на три въпроса - колко пари 
ще струва централата, за 
колко години ще се изпла-
ти и на кого ще продаваме 
електрическия ток. „Когато 
консултантът отговори на 
тези въпроси, ще кажем „да” 
или „не”. Иначе какво изли-
за - българите сме будалите, 
които трябва да си дадем 
парите за нещо, без да знаем 
за какво”, каза премиерът. 

Книга за похвали и 
оплаквания
След обявяването на отказа 
от „Бургас - Александру-
полис” левицата обвини 
Борисов, че действа за ин-
тересите на САЩ. Лидерът 
на БСП Сергей Станишев 
съобщи, че има чувството, 
че позициите на България 

Румен Петков се захвана  
с енергийна сигурност

Според бившия ми-
нистър позицията на 
правителството  
за газопровода  
не е окончателна

„Решението на правител-
ството да прекрати проекта 
„Бургас - Александруполис” 
не е окончателно и вероятно 
ще се промени.” Така бив-
шият вътрешен министър в 
правителството на Сергей 
Станишев Румен Петков 
коментира горещата тема за 
газопровода.

Твърдение
Той твърди, че през години-
те този проект е бил непре-

къснато отлаган и замра-
зяван за определен период 
от време поради различни 
причини, и то не само от 
българска страна. Затова 
трябва да сме скептични 
по отношение на публич-
ното говорене на премиера 
Бойко Борисов, коментира 
още той. 

Миналата седмица ми-
нистър-председателят та-
ка сензационно обяви, че 
страната ни се отказва от 
строежа и експлоатацията 
на газопровода, че хвърли 
в смут дори енергийния ми-
нистър Трайчо Трайков.

Смут
„Борисов трябва да обсъди 

въпроса с експерти, преди 
да взима категорични ре-
шения. 

Изказването му бе доста 
смело”, каза още бившият 
вътрешен министър, кой-
то в момента се занимава 
с председателстването на 
неправителствената орга-
низация „Международен 
институт за сигурност и 
сътрудничество”. 

В приоритетите на не-
говото сдружение за дого-
дина попадна енергийната 
сигурност и влизането на 
България в шенгенската 
зона. Според него страната 
ни е подготвена за тази 
стъпка.

Елена Петкова 

Forbes: Завива ли България 
от Москва към Вашингтон?

по енергийните проекти 
се формират извън стра-
ната и че замразяването 
на проектите ще се отрази 

негативно на отношенията 
с Русия. „Позицията ни 
по енергийните проекти е 
изгодна за България”, беше 

отговорът на премиера. От 
СДС пък адмирираха ре-
шението, защото проектите 
са неизгодни за България 

и страната не може да си 
позволи такива разходи в 
момент на криза. 

Филипа Радионова

Въпросът според 
изданието е дали род-
ните политици ще го 
позволят

Коментарът на българския 
премиер Бойко Борисов за 
отказ от петролопровода 
„Бургас - Александруполис” 
и замразяване на АЕЦ „Бе-
лене” беше неочакван. Изя-
влението поставя под въпрос 
приятелството между Мос-

ква и София, тъй като Русия 
трябваше да играе ключова 
роля в двата проекта. 

Няма причина за съмнение 
в изявленията на София за 
отказ от инфраструктурни 
проекти, тъй като те следват 
откровението от началото 
на годината, че се обмисля 
разполагането на елементи 
от американската противо-
ракетна отбрана в страна-
та. Освен това то се случва 
точно два дни след посеще-

нието на директора на ЦРУ 
Леон Панета в София. С 
други думи, приятелството 
на България със САЩ е във 
възход, което поставя под 
въпрос продължителното 
„специално” приятелство с 
Русия. Последното решение 
може да е индикация, че 
София е предприела сери-
озна промяна в мисленето 
си. Въпросът обаче е дали 
политиците в страната ще 
го позволят. 

Руснаците подозират 
изнудване, гърците са ядосани
Депутати от Нова 
демокрация обвиниха 
ПАСОК в бездействие

Руските медии показват, 
че не разчитат на промяна 
в позицията за „Бургас - 
Александруполис”. Офи-
циално решение още няма, 
коментира в. „Коммерсант”, 
но отчита, че очевидно за 
България приоритет е „На-
буко”. 

Решението е ясно
Изданието finam.ru цитира 
руски политолог, според ко-
гото София се опитва да по-
лучи допълнителни префе-
ренции за „Южен поток”. В. 

„Ведомости” припомня, че 
временен мораториум върху 
трите проекта е обявен от 
правителството още преди 
година. Мълчанието продъл-
жи твърде дълго и изведнъж 
България разкри картите си, 
пише изданието, цитирано 
от Агенция „Фокус”. Не е яс-
но кога ще има окончателно 
решение, но какво ще е то, 
вече е очевидно. 

Големият губещ
Доста по-бурни са реакци-
ите в Гърция, която според 
„Вима”е големият губещ 
от развитието на нещата. 
„Катимерини” отбелязва, 
че Атина е базирала на 
двата енергийни проекта 

(„Бургас - Александрупо-
лис” и „Южен поток”) ам-
бициите си да участва в 
геополитическите планове 
за транспортиране на суро-
вини от Каспийския регион 
до Европа и да се превърне 
в енергиен възел за Изтока 
и Запада. 

Електронното издание на 
„Имерисия” съобщи, че де-
путати от опозиционната 
Нова демокрация са обви-
нили управляващата партия 
ПАСОК в бездействие, като 
по този начин са допринесли 
за негативното развитие на 
събитията. Те са внесли пи-
тане в парламента във връзка 
с опасността за осуетяване 
на проекта. 

Трябва да сме скептични по отношение на публичното говорене на премиера, 
каза Румен Петков                           снимка БоБи Тошев

▶

 Бойко Борисов не е съгласен българите да са „будалите”, които ще си дадат парите за нещо, без да знаят 
какво                             снимка марина ангелова

▶
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Здравното 
министерство 
ще спести  
2 млн. лв.
Министерството на здра-
веопазването ще спести 2 
млн. лв. до края на година-
та от административната 
си реформа, съобщиха от 
институцията. 

Този път това не са прос-
то добри пожелания, а 
действителни мерки. Чле-
новете на част от коми-
сиите по здравеопазване 
във ведомството и в Ми-
нистерския съвет са били 
съкратени, а заплатите 
на председателите - на-
малени. 

Това показват резултати-
те от ревизията на новия 
здравен министър Анна-
Мария Борисова. 

Прекратени са и всич-
ки граждански и втори 
трудови договори на слу-
жители на ведомството. 
Договорите на външни 
експерти, наети за дей-
ности, които по преценка 
на екипа на министъра не 
са належащи за момента, 
също са били отрязани. 
Първият лъч от здравната 
реформа вече се прокрад-
на, но докъде.

Какво установи  
ревизията
Към Министерството на 
здравеопазването и Ми-
нистерския съвет има об-

що 16 комисии, които се 
занимават със здравните 
проблеми. В 7 от тях не 
са правени промени по 
освобождаване на членове 
или намаляване на възна-
граждения. 

Аргументи
Аргументът е, че те не се 
финансират от бюджета на 
здравното министерство, 
а от такси за различни 
дейности. Такива може 
да бъдат за издаване на 
разрешително за търго-
вия на дребно с лекарства 
например. 

В този списък са попад-
нали Комисията по цените 
на лекарствените проду-
кти, Комисията по пози-
тивния лекарствен спи-
сък, Комисията по етика 
за многоцентрови изпитва-
ния, по прозрачност, Вис-
шият съвет по фармация, 
Централната комисия по 
етика към Министерски 
съвет и Фармакопейният 
комитет. 

Много любопитно е при-
съствието на Фармакопей-
ния комитет в листата. В 
Закона за лекарствените 
продукти е записано, че 
дейността му се финанси-
ра именно от бюджета на 
министерството.

останалите 
девет 
В останалите девет коми-
сии, които са били назна-
чени от министъра на здра-
веопазването, вече действа 
реформата. Там членовете 
са били редуцирани по 
думите на министерството 
“до възможния минимум”. 
Какво означава това обаче, 
от ведомството отказаха да 
пояснят. 

Броят на членовете на 
техническите звена към 
тези комисии пък е бил 
намален с над 50%. Въз-
награжденията на предсе-
дателите пък са паднали до 
нивата на тези на обикно-
вените членове. 

Реформа
С това засега се изчерп-
ва реформата в здравео-
пазването. “Администра-
тивната реформа касае 
администрацията, парите 
за лекарства са си пари за 
лекарства. 

Нито една болница не е 
поискала да бъде съкра-
щавана. Реформата касае 
администрациите, колко 
пъти да ви повтарям”, 
ядоса се преди броени 
дни здравният министър 
Анна-Мария Борисова.

Елена Петкова

Съкращенията са в само  
9 от 16 комисии 

Общината избра 
строител късно 
снощи, но не пожела 
да го оповести

Късно снощи Комисията 
към Столичната община 
избра строител на завода за 
отпадъци в София. Замест-
ник-кметът по екологията 
и председател на комисия-
та Мария Бояджийска каза, 
че неговото име ще стане 
ясно днес. 

При отварянето на цено-
вите оферти стана извест-
но, че Обединение “Хут-
Станилов” е с най-добра 
оферта. Консорциумът 
предложи най-ниската 
цена за изграждане и най-
ниски оперативни разходи 
за работата му. Сумите са 
съответно 208.8 млн. лв. 

и 9.4 млн. лв. Обединени-
ето е между българската 
фирма “Станилов” и гер-
манската “Хайлит”. 

На второ място остана 
консорциум “Садината- 
МБТ” с предложение от 
240.6 млн. лв. за строител-
ство, а за разходи - 9.8 млн. 
лв. Той включва гръцката 
“Хелектор” и германската 
“Хохтийф”. При отваря-
нето на ценовите оферти 
комисията отстрани седем 
участника. Някои от тях 
заявиха, че ще обжалват 
след като изпълнителният 
орган обяви официално ре-
шението си.

Нови  
технологии
Освен с изграждането на 
новия завод общината за-
почва внедряване на сис-

тема за следене на бок-
лука. Извозването му от 
различните райони ще се 
наблюдава с GPS. 

Това се прави, за да е 
ясно дали почистващите 
фирми изпълняват анга-
жиментите си по догово-
рите, които са сключили 
с общината. Представяне 
на проекта направи кме-
тът на София Йорданка 
Фандъкова. 

Строго ще се следи по-
чистващи коли да не се 
движат в часовете с най-
натоварен трафик в града, 
заяви Фандъкова. По ду-
мите й след въвеждането 
на GPS наблюдението ще 
има санкции за фирмите 
при всяко неспазване на 
договора. Достъп до сис-
темата за контрол ще има 
Столичният инспекторат.

Обединение “Хут-Станилов” ще изгражда завода          за боклук

При обжалване от отстранените фирми строежът ще се забави с още два  
до три месеца
▶
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Обединение “Хут-Станилов” ще изгражда завода          за боклук

КРС тихомълком одобри  
продажбата на 50% от НУРТС
Новият състав на 
регулатора позволи 
сделката, чака се 
решението на КЗК

Комисията за регулиране на 
съобщенията тихомълком 
одобри сделката за продаж-
бата на 50% от Национално 
управление “Радио- и теле-
визионни системи” (НУР-
ТС). В момента собственик 
на дружеството, което ще 
играе основна роля при 
цифровизацията на радио- 
и телевизионния сигнал в 
България, е Българската 
телекомуникационна ком-
пания. Телекомът обаче се 
съгласи да продаде поло-
вината от НУРТС на кипър-
ската офшорна компания 
Mancelord Limited. Неин 
представител за България 
е инвестиционният фонд 
“Бромак”, управляван от 

изпълнителния директор 
на КТБ Цветан Василев. 
Фондът притежава и 57% 
от банката. 

одобрение
Сделката беше обявена в 
началото на април и одо-
брението й от КРС беше 
отложено на едно от по-
следните заседания на ста-
рия състав на регулатора. 
Одобрението за сделката 
обаче не е публикувано на 
сайта на КРС, но от регула-
тора на уточниха защо.

Ако сделката мине 
и през Комисията за за-
щита на конкуренцията,  
НУРТС ще бъде отделена 
в джойнт-венчъра “НУРТС 
България”, който ще бъде 
поделен поравно между 
Mancelord Limited и БТК. 
Финансовите параметри по 
сделката не бяха оповесте-
ни официално. 

2 
▶ млн. лв. ще икономиса 
здравното министер-
ство до края на годината 
от административната 
си реформа

Няколко пъти здрав-
ният министър Анна-
Мария Борисова каза, че 
реформата ще е админи-
стративна

▶

7 
▶ от  
тях няма да  
бъдат  
реформирани

16 
▶ са комисиите,  
които заседават  
по проблемите  
на здравеопазването

снимка БоБи Тошев

НУРТС разполага с над 800 обекта в цяла България, 
което й отрежда ключова роля при цифровизацията
▶

Планове
НУРТС отговаря за раз-
пространяването на ТВ и 
радиосигнали и разполага 
с мрежа от над 800 стра-
тегически разположени 

обекта, обхващащи почти 
100% от България. 

Новите собственици 
на мрежата ще отговарят 
за излъчването на БНТ и 
БНР.

Разпространение
Към момента проследява-
щите устройства ще бъдат 
поставени само на извоз-
ващите сметта коли. 

Но проектът предвижда 
в бъдеще да се поставят 
и върху кофите за боклук. 
Това се прави с цел да не 
се повишават разходите 
на фирмите изпълните-
ли. 

От общината обясниха, 
че парите по договора на 
“Заубермахер” вече са на-
малени заради кризата. 

Следенето на изпълнени-
ето на задълженията може 
да се осъществява чрез 
електронно устройство на 
хидравличната помпа на 
колата, обясниха от компа-
нията, която ще обслужва 
сателитното наблюдение 
на “Заубермахер”. 

По райони
Първо в 5 общински  
района ще бъде въведено 
интернет следенето. 

Това са: “Младост”, “Ви-
тоша”, “Люлин”, “Овча ку-
пел” и част от “Триадица”. 
Фирмата, която ги обслуж-
ва, е “Заубермахер”. 

По договор те трябва да 
са въвели GPS следенето. 
Разходите за поставянето 
на устройствата се поемат 
от компанията.

За останалите 19 райо-
на предстои подписване 
на договор с изпълнител. 
Това трябва да стане до 
1 септември. От фирми-
те, които ще започнат за 
извозват боклука, ще се 
изисква бързо да въведат 
сателитно наблюдение на 
колите.

Николета Цветкова
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Moody’s намали рейтинга 
на Гърция с четири пункта

Мерките за ограни-
чаване на разходите 
може да свият дупката 
в бюджета, но пораж-
дат несигурност

Moody’s Investors Services 
намали кредитния рейтинг 
на Гърция с четири пунк-
та до „джънк” ниво, или 
най-рисковото. Причината 
за свалянето на оценката 
от А3 на Ва1 се крие в 
„значителните” рискове за 
икономически растеж след 
прилагане на драконовски-
те мерки, които страната 
трябва да приеме за нама-
ляване на разходите, за да 
получи спасителния пакет 
от ЕС и МВФ в размер на 
110 млрд. EUR. „Ние имаме 

много резерви, свързани 
с нарастването на иконо-
миката на страната”, ко-
ментира Сара Карлсон от 
Moody’s. „Рядкост е една 
страна да приложи толкова 
много структурни реформи 
за такова кратко време.” 
Прогнозата по рейтинга 
обаче остава стабилна, за-
явиха от агенцията.

Решението не е изненада. 
Още на 20 май рейтин-
говата агенция обяви, че 
обмисля промяна на оцен-
ката на Гърция до най-ни-
ското ниво. Две седмици 
преди това, на 27 април, 
Standard&Poor’s  направи 
същото. Тогава за първи 
път от създаването на ев-
рото през 1999 г. държава, 
която го използва като своя 

валута, изгуби инвестици-
онния си рейтинг. 

Резултат
Анализатори смятат, че то-
ва решение ще намали още 
повече търсенето на гръц-
ките държавни книжа и ще 
доведе до още по-голямо 
затруднение на страната 
да овладее бюджетния си 
дефицит.

Реакции
Moody’s обаче коментират, 
че след като Гърция ще 
получи средства по спаси-
телния план на ЕС и МВФ, 
няма да й се налага да про-
дава облигации поне през 
следващите две години. Ето 
защо намаленият рейтинг 
няма да се отрази на взи-

манията на страната. 
Финансовото министер-

ство на Гърция излезе с 
изявление, в което се каз-
ва, че намаленият рейтинг 
не отразява напредъка на 
страната през последни-
те месеци. Атина обяви, 
че е намалила дефицита с 
38.8% до 8.97 млрд. EUR 
за първите пет месеца на 
тази година. 

Moody’s намали и рей-
тинга на града Атина от 
А3 на Ва1 отново заради 
несигурността, породена 
от финансовата реформа в 
града. Не е възможно об-
щината на столицата да има 
повече финансова свобода 
и по-силни кредитни въз-
можности от самата държа-
ва, допълни агенцията.

Инфлацията във Великобритания 
нарасна с по-бавен темп през май

Цените остават над 
3-процентния праг, 
определен от прави-
телството

Покачването на цените във 
Великобритания забави ход 
през май за първи път от три 
месеца, след като по-ниски-

те цени на стоките от храни 
до транспорт отслабиха на-
тиска върху икономиката. 

Резултати и прогнози
Потребителските цени са 
нараснали с 0.2% спрямо 
април тази година и с 3.4% 
спрямо година по-рано, обя-
ви националната статисти-

ческа служба вчера. През 
април увеличението бе 3.7%. 
Икономисти от Bloomberg 
прогнозираха стойност от 
0.3% на месечна база и 3.5% 
на годишна. Инфлацията 
обаче остава доста над 3-
процентния праг, определен 
от правителството за трите 
месеца. 

Япония предлага 
33 млрд. USD  
за икономиката
Мярката е с цел 
увеличаване на ико-
номическия растеж и 
продуктивност

Централната банка на Япо-
ния, Bank of Japan (BOJ), 
обяви, че ще предложи за-
еми в размер на 3 трлн. JPY 
(33 млрд. USD) за срок от 
четири години на компании 
от страната. Целта е да се 
стимулира възстановяването 
на икономиката. 

Механизъм 
Заемите ще бъдат отпускани 
чрез банки, а централната 
банка ще приема молби от 
заемните финансови инсти-
туции до март 2012 г., се 
казва в изявление от Токио 
вчера. Кредитите ще бъдат 
с основния лихвен процент, 
който централната банка 
вчера остави непроменен 
на 0.1%. 

BOJ е набелязала 18 обла-
сти, между които околната 
среда, здравеопазването и 
туризма, които да бъдат под-
помогнати, без да се въвлича 

в отпускане на средства на 
отделни фирми или индус-
трии, както и операции на 
паричния пазар. Решението 
на банката цели да подейс-
тва като катализатор на фи-
нансовите институции в уси-
лията им за заздравяване на 
основите на икономическия 
растеж, коментира BOJ.

отклик
Планът е твърде малък, за 
да доведе до намаляване на 
цените на заемите, и е малко 
вероятно да даде стимул на 
икономиката, твърдят специ-
алист. Програмата по размер 
е равна на средствата от 
търга през май на двумесеч-
ни държавни облигации и 
е по-малка от увеличените 
капитали на трите най-голе-
ми банки на страната през 
последните 18 месеца. 

Вчера банката прие и 
предложение да осигури на 
кредитни институции заеми 
в долари с 1.23-процентна 
лихва, за да разсее опасени-
ята от свиване на кредитира-
нето заради дълговата криза 
в Европа. 

Мерките за съкра-
щаване на разходите 
предизвикват страх от 
нов срив на европей-
ската икономика

Индексът на инвеститор-
ско доверие в Германия 
падна през юни заради 
опасения, че кризата ще 
засегне износа и ще нама-
ли нарастването на иконо-
миката. 

Центърът за изследване 
на европейската икономи-
ка ZEW обяви вчера, че 
показателят за очаквани-
ята на инвеститори и ана-
лизатори, който предвижда 
развитието шест месеца 
напред, се е сринал от 45.8 
пункта през май на 28.7 
през юни. Това е най-го-
лемият му спад от октом-
ври 2008 г. след краха на 
Lehman Brothers Holdings 
Inc. Очакванията на ико-
номистите от Bloomberg 

бяха за намаление до 42 
пункта. 

Страхове 
Кризата продължава да 
плаши инвеститорите. 
Икономиката на Герма-
ния в момента се развива 
добре, но мерките за съ-
кращаване на разходите в 
редица европейски страни 
водят до опасения, че по-
късно през годината ще 
има сривове в търсенето 
и износа. 

Надежди
Все пак германците имат 
малко основания за трево-
га. Безработицата падна до 
7.7% през май, а индексът 
на ZEW, измерващ насто-
ящото положение, се качи 
от минус 21.6 пункта през 
май до минус 7.9 през този 
месец. Основният борсов 
индекс на Германия DAX 
напредна с 4% през изми-
налата седмица. 

Доверието  
на германските 
инвеститори пада

▶ въпреки намаления рейтинг на страната гръцкият финансов министър Георгиос Папаконстантину е дово-
лен от изпълнението на мерките за съкращаване на дефицита

▶ Японската централна банка с председател Масааки 
Ширакава предлага мерки за съживяване на икономи-
ката на страната

▶ През май британците са плащали по-малко за храна, транспорт и алкохол, но 
повече за горива

очаквания 
Инфлацията може да падне 
под 3% през юли, ако каби-
нетът не вдигне данъка вър-
ху продажбите, коментират 
икономисти. Централната 
банка на страната обяви ми-
налата седмица продължа-
ване на мерките за стиму-
лиране на икономиката като 
противодействие на натиска 
върху цените в периода след 
рецесията. 

Стойности 
Ниските цени на храната, 
транспорта, алкохола, тю-
тюна и развлеченията ком-
пенсират високата цена на 
горивата през май. Основна-
та инфлация, която изключва 
храна, цигари, алкохол и 
енергия, пада на 2.9% през 
май от 3.1% през предиш-
ния месец. Инфлацията на 
цените на дребно, която е 
основа за определяне на за-
плащането на служителите, 
е намаляла от 5.3% през 
април до 5.1% през май. 



    11    

Засилен интерес към 
двойното листване 
Все още липсващата ди-
ректна връзка между бъл-
гарския и полския центра-
лен депозитар пречи на 
българските дружества да 
се листнат на Варшавската 
фондова борса. Това каза 
Иван Димов, изпълнителен 
директор на българския 
централен депозитар. 

няма българска компа-
ния, която да е осъществила 
двойно листване и чиито 
акции да се търгуват на 
полската борса, въпреки 
че това реално е възмож-
но чрез сключен договор 
между полския депозитар 
и УниКредит Булбанк. 

Интересът от страна на 
българските дружества да 
се листват на Варшавска-
та фондова борса е доста 
висок. Липсата на директ-
на връзка между двете 
депозитарни институции 
обаче създава трудности. 
Проблем например е не-
възможността за арбитраж 
с един и същи инструмент 
между двата пазара, както 
и по-ниски нива на сигур-
ност за компаниите. но и 
при наличния модел двой-
ното листване все пак е 

възможно, например чрез 
депозитарни разписки. Две 
български компании вече 
са в процедура и се очаква 
листването им и на Вар-
шавската фондова борса да 
се осъществи в скоро вре-
ме. Това са “Софарма” АД 
и “Интеркапитал пропърти 
дивелопмънт” АДСИЦ.

Подновяване 
на преговорите
“Българският централен 
депозитар е въвел SWIFT 
системата и преговори-
те с полската страна са 
подновени”, каза Димов. 
Именно липсата на такава 
система е била посочена 
като основен мотив за пре-
кратяването им от страна 
на Варшава преди време. 
Междувременно обаче 
полският централен депо-
зитар и Уникредит Булбанк 
сключиха през февруари 
т.г. договор за попечител-
ски услуги, който реално 
осъществява оперативната 
връзка между двата пазара 
сега. 

По думите на Димов дого-
ворът с УниКредит Булбанк 
ще забави споразумението 

КомПании 
и Пазари
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Липсата на директна връзка пречи на наши дружества да се листват 
на борсата във Варшава

Присъствието на две борси 
носи и предимства

Двойното листване 
носи отговорности за 
компаниите, но заедно с 
тях и доста предимства, 
а също и популяризи-
ране. 
Освен че е начин за 
повишаване на капитала 
на дружествата, покрай 
листнатите компании 

се вдига медиен шум, 
повишава се имиджът 
им и на двата пазара.

Разбира се, 
всеки пазар има 
специфични 
нормативни из-
исквания, макар 
и под шапката 
на европейското 
законодателство, 

и компаниите 

Цитат

На борсата във 
Варшава са 

листвани 23 чужде-
странни компании

 роберт Квятковски, директор „Бизнес 
развитие” във Варшавската фондова борса

между двата централни де-
позитара, тъй като полската 
страна вероятно ще трябва 
да плати неустойки на бан-
ката, ако прекъсне договор-
ните си отношения с нея. 
“надяваме се директната 
връзка да се реализира в 
кратки срокове, но всичко 
зависи колко бързо ще успее 
да се организира полският 
депозитар”, добави Димов. 

атрактивен пазар
Варшавската фондова бор-
са е интересна и атрак-
тивна за компаниите и се 
утвърждава като лидер в 
региона. Предимства за 
българските компании за 
двойно листване са висока-
та ликвидност на полския 
пазар, капитализация на 
репутацията на компани-
ята в Полша, достъпът до 
по-широка инвеститорска 
база и по-високо доверие 
на бизнес партньорите в 
Централна и Източна Ев-
ропа. Тази година с от-
шумяването на кризата се 
очаква да се активизират и 
приватизационните проце-
си в страната, които правят 
Варшавската фондова бор-

Варшавската фондова борса  
е във възход

трябва да се съобразят 
с тях. Предизвикател-
ството при двойното 
листване идва и от това, 
че информацията трябва 
да се разпространява 
едновременно на два 
специфични пазара на 
съответните езици. Tова 
важи и за обслужването 
от депозитарите и за 
продажбата на акции. 

Все пак си струва, 
защото това не са 
непреодолими пречки, 
а ефектът от двойното 
листване е много по-
голям. 

иван Такев, 
изпълнителен директор на Българ-

ската фондова борса

Полша е доста перспек-
тивен пазар. Икономи-
ката й расте дори сега, а 
занапред ще расте още 
повече. Полската валута е 
във възход. 
Злотата е поскъпнала в 
последните месеци с 12% 
спрямо еврото.
Варшавската фондова 
борса също е във възход. 
Във Варшава са листвани 
508 компании спрямо 395 
в София. Има и нови ли-
стнати компании и съвсем 
скоро ще достигнат нивата 
отпреди кризата.

Капитализацията й в 
края на май тази година 
е 118.2 млрд. EUR. За 
сравнение капитализа- 
цията на  Виенската 

фондова борса е 77 
млрд. EUR, а на 
тази в София едва 
5.4 млрд. EUR. 

Нашата препо-
ръка към компа-
ниите, които искат 
двойно листване, е да 
си извадят изначално 
разрешение за проспект 
от Българската комисия за 
финансов надзор, който 
после да представят в 
Полша, тъй като нашата 
комисия работи доста 
по-бързо от пол-
ската.

Стоян  
николов, 

управител на 
Първа финансова 

брокерска къща

са още по-атрактивна.
Изискванията към бъл-

гарските компании за двой-
но листване са компаниите 
да имат изготвен и одобрен 
проспект за публично пред-

лагане на ценни книжа и на 
полски език, да имат поне 
15% свободно търгувани 
акции, както и капитал от 
поне 100 000 акции с ми-
нимална пазарна стойност 

от 1 млн. EUR. 
Те трябва да разполагат 

с одитирани годишни фи-
нансови отчети за поне три 
години. 

ани Коджаиванова 

▶ Представители на Варшавската фондова борса и полския национален депозитар 
на ценни книжа разясниха процедурите за двойно листване на български компании 

Снимка маРина ангелоВа
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All-inclusive хотелите чакат 
с 30% повече клиенти 

Хотелите, които предла-
гат аll-inclusive оферти за 
Лято 2010, ще увеличат 
клиентите си с минимум 
30%. Това показа допит-
ване на в. “Пари” до някои 
от най-големите хотелски 
вериги и туроператори в 
страната. Според тях all-
inclusive офертите стават 
все по-предпочитани, тъй 
като клиентът може да пла-
нира финансовите си разхо-
ди за предстоящата вакан-
ция. Предлагането става 
все по-голямо, а офертите 

все по-изгодни, коментират 
представителите на турис-
тическия бранш.

С всяка година  
все повече
“Търсенето определено се 
увеличава и смятам, че на 
годишна база ще има ръст 
от минимум 30%”, комен-
тира за в. “Пари” Мария 
Минчева, търговски ди-
ректор на “Бутик Травъл”. 
Прогнозата й се припокри-
ва с мнението на Елена 
Иванова, председател на 

Над 70% от морските ни хотели вече предлагат оферта  
“всичко включено в цената”, от тази година вече и планинските
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Изисквания
Кой  
предпочита
all-inclusive

All-inclusive е подходящ 
вариант за хора, които 
искат да планират финан-
совите си разходи. 

Той е предпочитан и от 
семейства, тъй като за 

▶

▶

децата им е осигурена 
анимация.

Това обаче не е вариант 
за хора, които искат да се 
хранят на различни места 
и в по-изискана обстанов-
ка, както и да не стоят 
постоянно в затворения 
комплекс. 

Противниците на 
all-inclusive казват, че в 
повечето случаи хотели-

▶

▶

ерите пестят разходи 
и правят компромиси с 
качеството на храната и 
напитките.

“Най-важното за един 
добър all-inclusive хотел е 
да предлага качество на 
храната и обслужването, 
добра анимация, свободни 
площи и много барове и 
басейни”, обяснява Диана 
Тилкова.

▶

пъти по-ниски в сравнение 
с тези на подобен хотел в 
Турция”, казва Радкова.

От “Дюни” и “Албена” 
за тази година не са прави-
ли корекции в цените си. 
“Хотелиерите и да искат, 
няма как да свалят цените 
си повече. В България е 
най-евтино в сравнение с 
всички наши конкуренти, 
които вече са се наложили 
с all-inclusive офертите си, 
като например Турция или 
Испания”, казва Иванова. 

По данни на “Бутик Тра-
въл” обаче се наблюдава 
около 20% спад в цените. 
“Ако сега има оферти за 
по 50-60 лв., това бяха last 
minute офертите за минала-
та година”, казва Минчева. 

През слабия сезон, т.е. 
през май, пазарните оферти 
са варирали от 30 до 80 лв. 
на човек в зависимост от 
категорията на хотелите. За 
юни офертите са от 45 до 
160 лв., а за разгара на сезо-
на, т.е. юли - август, цените 

са между 100 и 180 лв.   

ретроспективно  
за пазара
Първите all-inclusive хотели 
в България се появиха пре-
ди около 10 години. Оттога-
ва насам броят на обектите, 
които предлагат подобен 
вид оферти, непрекъснато 
се увеличава. “В момента 
около 70% от хотелите по 
Черноморието вече пред-
лагат all-inclusive. През из-
миналия зимен сезон вече 
се появиха и първите пла-
нински хотели с подобни 
оферти. Нищо чудно до 
края на годината да имаме 
и първия SPA хотел с all-
inclusive”, коментира за в. 
“Пари” Мария Минчева. 

Някои хотели предлагат 
all-inclusive временно или в 
комбинация с “нормалните” 
оферти, в които е включена 
закуска и нощувка, отчи-
тат туроператори. Хотел 
от обектите на “Албена” 
АД например тази годи-

на е оферирал all-inclusive 
почивка само по време на 
великденските празници.

окупация 
на планините
“Такъв е пазарът. За да си 
адекватен, конкурентен и 
атрактивен, трябва да пред-
лагаш all-inclusive”, комен-
тира за в. “Пари” Стефан 
Шарлопов, собственик на 
веригата “Шарлопов Хо-
телс”. Един от неговите 
хотели - “Мургавец”, който 
се намира в Пампорово, 
от тази година вече пред-
лага all-inclusive не само 
за зимния, но и за летния 
сезон. Самият той не е фен 
на all-inclusive-a, понеже 
“хотелът се превръща в 
общежитие”, но призна-
ва, че масовото търсене на 
подобни оферти е голямо. 
Прогнозата му е, че в бъде-
ще броят на хотелите, които 
предлагат такива услуги, 
ще се увеличава.

Дарина Черкезова

Акция
проверки по 
Южното 
Черноморие

НАП, МВР и Комисията 
за защита на потреби-
телите правят съвмест-
ни акции.

Териториалната ди-
рекция на Националната 
агенция за приходите 
(НАП) в Бургас, Област-
ната дирекция на МВР и 
Комисията за защита на 
потребителите започ-
ват съвместни масови 
проверки на туристиче-
ския бранш по Южното 
Черноморие. Подобна 
инициатива се провежда 
за пръв път в България. 

От вчера НАП разполага 
с оборудван офис на лети-
ще Бургас. Направена е 

▶

▶

▶

връзка с Гранична полиция 
и ръководството на 
летище Бургас. В бъдеще 
се предвижда да бъдат об-
хванати и други летища в 
страната.

Идеята е да се прове-
рява цялата верига на 
организираните турис-
тически пътувания, 
обясняват експертите. 
При посрещането на 
туристите на летище-
то туроператорите ще 
попълват и предават 
бланка с отговор на въ-
просите колко туристи 
посрещат, с колко авто-
буса и от кой превозвач 
ще бъдат извозени и къде 
ще бъдат настанени. 
Така в края на летния 
сезон ще има пълна 
картина на туристите, 
посетили Южното Чер-
номорие. 

▶

Съюза на хотелиерите в 
кк “Златни пясъци”. Спо-
ред нея този ръст важи ос-
новно за българския пазар, 
чужденците вече познават 
условията в курортите ни 
и по традиция ще запазят 
интереса си към тях.

“С всяка изминала година 
търсенето на all-inclusive 
офертите се увеличава. 
Броят на българските ни 
клиенти расте с около 10-
15%. Толкова очаквам и 
за този сезон”, коментира 
за в. “Пари” Елза Радкова, 
търговски директор на кк 
“Дюни”. Тя разказва, че 
вече имат 100% заетост на 
базата си, а за целия сезон 
смята, че ще достигне око-
ло 70%.

“Интересът към all-
inclusive се увеличава, като 
за това е показателно, че и 
все повече хотели предлагат 
подобни оферти. Тази годи-
на ние запазваме цените 
си и въпреки това смятам, 
че ще имаме ръст на бъл-
гарските туристи”, каза за 
в. “Пари” Диана Тилкова, 
директор на “Албена Тур”. 
В момента в кк “Албена” 
има 18 all-inclusive хотела, 7 
ultra all-inclusive и 9, които 
предлагат само нощувка и 
закуска. 

У нас е по-евтино
“Едно от големите предим-
ства на all-inclusive пазара 
в България e, че цените са 
ниски. Офертите на 5-звезд-
ните хотели в България са 2 

през юни офертите в all-inclusive хотелите варират от 45 до 160 лв. В за разгара на сезона, т.е. юли - август, цените се вдигат до 100-180 лв.               СНИМКА БОБИ ТОшеВ▶
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„Тетра Пак” с близо 8 млн. EUR оборот за 2009 г.

Експертите на КЗК 
установиха нелоялна 
конкуренция

Комисията за защита на кон-
куренцията глоби три ком-
пании от млечния бранш за 
нелоялна конкуренция. Две 
глоби от по 42 хил. лв отнесе 
„Бул Милк” ЕООД. „Млечна 
промишленост Хасково” по-
несе санкция от 16 290 лв., а 
„БМК Холдинг” ЕАД беше 
глобена символично с 2000 
лв. заради това, че е  увредила 
доброто име на конкурент, 
казаха от ведомството на Пе-
тко Николов. 

Жалба
Жалбата срещу трите компа-
нии е подадена от „Булмилк 
Тонус” ООД, което от 2001 
г. предлага мляко „Тонус” 
в региона на Югоизточна 
България. Експертите на 

КЗК са установили, че „Бул 
Милк” ЕООД произвежда, 
а „Млечна промишленост 
Хасково” ЕООД разпростра-
нява продукти с идентична 
визия на млякото „Тонус”. 
„БМК Холдинг” пък е раз-
пространявала листовки сре-
щу жалбоподателя с цел да го 
изтласка от пазара.

решение
Според антимонополистите 
поведението на трите дру-
жества е некоректно и пред-
ставлява грубо нарушение на 
добросъвестната търговска 
практика. 

Антимонополната 
комисия глоби  
3 млечни фирми

Над 75 млн. опаковки 
са доставени на бъл-
гарския пазар за една 
година

„Тетра Пак България” отче-
те приходи от около 8 млн. 
EUR от пазара на картоне-
ни опаковки през 2009 г. 
„Пазарният ни дял при раз-
пространението на кутии за 
сокове и нектари, а също и 
млечни продукти в Бълга-
рия е над 50%”, каза Ларс 
Холмкуист, управляващ 
директор за Югоизточна 
Европа. Самите опаковки 
се правят в страната, а су-
ровините се произвеждат в 
Сърбия и Унгария. 

През 2009 г. в страна-
та са доставени повече от 
75 млн. опаковки. „Тази 
година очакваме техният 
брой да се увеличава, ка-
то при кутиите за млечни 
продукти прогнозата е за 
8% ръст”, каза Холмкуист. 
Освен броя на пуснатите в 
употреба продукти „Тетра 
Пак” предвиждат разширя-

 Част от кредиторите на "Виваком" се опитват да вземат контрола върху компанията, която се притежа-
ва от ричард Ли
▶

84
▶ хил. лв. е глобата, която 
трябва да плати  „Бул 
Милк” ЕООД

Лаптоп
GLOBUL пуска 
на пазара  
Nokia Booklet 3G 
Телекомуникационният 
оператор GLOBUL пусна 
на българския пазар първия 
лаптоп от Nokia. Nokia 
Booklet 3G разполага с опе-
рационна система Microsoft 
Windows 7, мощен Intel 

Atom процесор и вграден 
3G интернет модем. Лапто-
път разполага с 16-клетъчна 
батерия, която осигуря-
ва възможност за до 12 
часа работа без зареждане. 
Функционалната и стилна 
Nokia е с ултрапортативно 
алуминиево шаси тежи 
само 1.25 кг и предлага 
широк набор от опции 
за свързване, включител-
но вграден 3G, Wi-Fi и 

Bluetooth. Nokia Booklet 3G 
притежава HDMI порт за 
видео с висока резолюция, 
камера за видеоразговори 
и лесно достъпен четец за 
SD карти. Nokia Booklet 3G 
ще се предлага ексклузивно 
в магазините на GLOBUL 
и GERMANOS за 53.90 лв. 
на месец при подписване 
на двегодишен договор за 
интернет пакет GLOBUL 
GoWeb Unlimited. 

Ричард Ли може да загуби контрола 
върху българския телеком „Виваком”
Кредитори предлагат 
да заменят дълга си за 
акции в телекома и да 
станат мажоритарни 
собственици в него

Медийният и телекомуни-
кационен гигант Ричард Ли 
може да загуби контрола над 
потъналия в дългове българ-
ски телеком „Виваком”, след 
като част от кредиторите 
се опитват да поемат уп-
равлението на компанията, 
съобщи „Ройтерс”. Най-го-
лемият оператор на фикси-
рани телефонни услуги в 
България може да не успее 
да изплати  натрупаните 1.64 
млрд. EUR дългове до края 
на юни. Ричард Ли, чийто 
фонд PineBridge Investments 
е мажоритарен собственик 
във „Виваком”, води пре-
говори за преструктурира-
не на дълга от началото на 
юни. Сделката обаче може 
да донесе загуби за т. нар. 
някои(?) фондове за дяло-
во инвестиране, които са 
кредитори на българския 
телеком. Те може да не полу-
чат дължимите им 325 млн. 
EUR, посочва изданието. 

Битка за пая
Сред тези кредитори са 
американският хедж фонд 

Tennenbaum Capital Partners и 
инвестиционното подразделе-
ние на френския застрахова-
тел AXA. Според източници, 
близки до двете компании, 
те искат да заменят дълга си 
срещу акции във „Виваком” 
и така да станат мажоритар-
ни собственици в телекома. 
Въпреки че кредитите, отпус-
нати от тях, дават ограничени 
права при преструктуриране 
на дълга, според фондовете 
позицията им е по-силна от 
тази на PineBridge. 

отписване на дълг
Ли пое контрола във „Вива-
ком” през март, когато при-
доби подразделението на 
американския застраховател 
AIG Investments. Групата на 
старшите кредитори на AIG 
Investments при покупката 
на дела във „Виваком” през 
2007 г. се оглавява от Royal 
Bank of Scotland и Deutsche 
Bank. Задълженията към тях 
са на стойност 1 млрд. EUR. 
Според източник, участвал 
в преговорите, до края на 
тази седмица банките трябва 
да решат дали ще одобрят 
искането на PineBridge да 
отпишат 200 млн. EUR от 
дълга. С решението си те 
ще определят и изхода на 
битката между различните 
кредитори.

намерения
Китайци 
инвестират във 
ВиК Созопол
Китайската банка за раз-
витие е готова да инвес-
тира в пречиствателната 
станция на Созопол. Това 
стана ясно след срещата 
между кмета на община-
та Панайот Рейзи и Ван 

Я Шън, изпълнителен 
директор „Международ-
ни връзки” на Китайската 
банка за развитие.
Сред приоритетите на 
курортния град е из-
граждането на пречист-
вателната станция, която 
ще обработва отпадните 
води на Созопол, Чер-
номорец, Равадиново, 
Атия и селата около 
Созопол. За цялостното 

й изграждане са необхо-
дими около 50 млн. ЕUR. 
Китайската банка за 
развитие e специализира-
на във финансирането на 
пречиствателни станции, 
пристанища и съоръ-
жения за алтернативна 
енергия. Представителят 
на Китайската банка 
изрази готовност за съв-
местна работа с община 
Созопол.

Картонените  
опаковки 
Картонените опаковки са 
начин за оптимизация на 
условията за съхранение 
на хранителни продукти и 
опазване на околната среда, 

 Ларс Холмкуист, управляващ директор за Югоиз-
точна Европа
▶

СниМка БОБи ТОШЕВ

ване на търговските марки, 
с които работи. „Тетра Пак” 
е сред 18-те акционери, 
които членуват в организа-
цията за оползотворяване 
на отпадъци от опаковки 
„ЕКОПАК България” АД. 

твърдят от „Тетра Пак”. 
Това се дължи на различ-
ните пластове, от които 
са изработени те. Всеки е 
с различна функция с цел 
запазване на  качеството на 
хранителните продукти, без 
да е необходима употребата 
на консерванти.

С мисъл за природата
Процесът на рециклиране 
на хартиените опаковки 
е един от най-лесните и 
най-бързите. В световен 
мащаб през 2009 г. над 
27 млрд. опаковки, които 
компания-та е пуснала на 
пазара, са рециклирани. 
Увеличението на възобно-
вените опаковки е над ми-
лиард спрямо предходната 
година. 

В България няма ин-
сталирани необходимите 
мощности за рециклиране 
на опаковки от този вид. 
Компанията работи заедно 
с организациите по оползо-
творяване за разрешаване 
на този проблем.

николета Цветкова

СниМка BLOOMBERG



Агенция Fitch намали 
още рейтинга на BP
Шефовете на Exxon 
и Chevron обвиниха 
британската компания 
за аварията в 
Мексиканския залив
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Международната аген-
ция Fitch отново понижи 
кредитния рейтинг на пе-
тролния гигант BP зара-
ди очакваните разходи на 
компанията по овладяване 
на нефтения разлив в Мек-
сиканския залив. Оценка-
та е повлияна и от делата 
за обезщетения, завеж-
дани срещу компанията. 
Дългосрочният рейтинг на 
BP беше намален с шест 
степени от AA на BBB. То-
ва е само две степени над 
нивото “джънк”, което се 
присъжда на високориско-
ви емисии. Само преди 
две седмици Fitch свали 
рейтинга на компанията 
от AA+ на AA.

изненадани
От агенцията посочиха, че 
биха били изненадани, ако 
BP не отложи раздаването 
на дивиденти до уточня-
ване на пълните разходи 
по аварията. За това вече 
призова и президентът на 
САЩ Барак Обама, който 
настоя компанията да съз-
даде специален фонд, от 
който да покрива предсто-
ящите плащания. Различни 

оценки определят свърза-
ните с петното разходи на 
около 40 млрд. USD.

Без алтернатива
Междувременно вчера 
шефовете на BP се опи-
таха да убедят Конгре-
са, че САЩ не биха се 
справили без петрола от 
Мексиканския залив и че 
разработването на нахо-
дищата е изключително 
важно за индустрията на 
страната. Председателят 
и президент на BP America 
Ламар МакКей заяви, 
че икономиката, сигур- 
ността и жизненият стан-
дарт на САЩ зависят до 
голяма степен от вътреш-
ното производство на пе-
трол и природен газ. На-
маляването на произвеж-
даните количества, без то 
да е съпътствано от спад 
на потреблението, ще до-
веде до изнасянето в чуж-
бина на работни места. 
Освен това ще се увеличи 
броят на танкерите, прена-
сящи петрол през океана, 
се казва в предварително 
подготвеното изявление 
на МакКей.

Британската компания 
бележи силен старт на 
финансовата година

Продажбите на най-голя-
мата британска верига за 
търговия на дребно Tesco 
са нараснали на годишна 
база с 8.2% през първото 
тримесечие на финансова-
та година, приключващо в 
края на май. Компанията 
направи силен старт на 

Компанията ще 
инвестира средствата 
във втората си 
електрическа кола

Американският произво-
дител на спортни електри-
чески коли Tesla Motors ще 
се опита да пласира 11.1 
млн. акции на цени от 14 
до 16 USD чрез първич-
но публично предлагане. 
Компанията ще използва 
приходите за покупка на 
фабрики и евентуални при-
добивания.

Схема
Настоящи акционери на 
Tesla, сред които и главни-
ят изпълнителен директор 
Елън Мъск, ще продадат 
1.1 млн. от всички акции. В 
същото време Toyota Motor 
Corp. ще купи акции за 50 
млн. USD чрез частно пла-
сиране, съобщиха от Tesla.

инвестиция
П р о и з в о д и т е л я т  н а 
Roadster ще инвестира 
приходите от продажбата 

Tesla ще предложи акции  
за 180 млн. USD чрез IPO

на акциите, както и полу-
чения от правителството 
заем на стойност 465 млн. 
USD, за производството 
на втората си електриче-
ска кола - седана Model S. 
Компанията не се отказа 
от първичното публично 
предлагане въпреки криза-
та, която накара 34 фирми 

да прекратят своите IPO 
процедури само от нача-
лото на май досега. 

За мениджъри по проце-
дурата Tesla е избрала аме-
риканските Goldman Sachs 
Group, Morgan Stanley и  
JP Morgan Chase&Co., как-
то и германската Deutsche 
Bank. 

Конкуренцията
В същото време шефовете 
на други петролни гиганти 
намекнаха, че разливът се 
дължи на грешки на сама-
та BP и че технологията 
за добив на нефт в морето 
не е рискова. Председате-
лят на Exxon Mobil Рекс 
Тилърсън посочи, че ако 
компаниите спазват оп-
ределените процедури за 
проектиране, сондиране, 

поддръжка и обучение, ин-
циденти като този с взри-
вяването на платформата 
Deepwater Horizon не би 
трябвало да се случват.

Подобна позиция зае и 
главният изпълнителен 
директор на Chevron Джон 
Уотсън, който каза, че все-
ки служител и контрагент 
на компанията има пра-
во веднага да прекрати 
работа, ако сметне, че  

ситуацията е опасна. 

обръщение
Американският  пре -
зидент Барак Обама се  
очакваше снощи да напра-
ви специално телевизион-
но обръщение след края 
на двудневната си обикол-
ка в района на залива. 

Според предварител-
на информация той ще  
настоява за по-бързо изпла-

щане на щетите и за ускоря-
ване на мерките за справяне 
с петролния разлив. 

Обама ще очертае план 
за намаляване на зависи-
мостта на САЩ от изко-
паемите горива, казаха от 
Белия дом. Това е в тон с 
програмата му за насър-
чаване на алтернативните 
източници и подобряване 
на енергийната ефектив-
ност.

Продажбите на веригата 
супермаркети Tesco скачат с 8.2%

новата финансова година, 
каза главният финансов 
директор Тери Лиъхи, 
който през миналата сед-
мица съобщи, че ще се 
пенсионира през следва-
щата година. Стратегия-
та, която сме избрали, ни 
помага да просперираме, 
каза още Лиъхи. Вери-
гата използва различни 
начини за привличане на 
клиенти, като удвояване 
на наградите за лоялни 

клиенти, намаляване на 
цените и др.

По думите на Лиъхи вече 
са налице признаци за дъл-
госрочно възстановяване 
на световната икономика, 
макар това да става с раз-
лични темпове на отделни-
те пазари. Поста на Лиъхи 
през следващата година 
ще заеме Филип Кларк, 
настоящ директор на Tesco 
за Азия, Европа и ИТ дей-
ностите.

Шефовете на BP се опитаха да убедят американския Конгрес, че добивът на петрол в мексиканския залив е 
от ключова важност за икономиката на СаЩ
▶

Главният изпълнителен директор на Tesco Тери Лиъхи отчете силно начало на 
годината
▶

Като акционер в Tesla главният изпълнителен ди-
ректор Елън мъск също ще участва в предлагането 
на акции

▶

Снимки bloomberg



Директорите 
на британския 
телевизионен 
оператор поискаха  
по-висока оферта

Най-големият доставчик 
на платена телевизия във 
Великобритания British 
Sky Broadcasting отхвърли 
офертата на News Corp. на 
Рупърт Мърдок за почти 
61% от компанията. Аме-
риканският медиен гигант, 
който в момента притежава 
39.1% от BSkyB, предложи 
7.8 млрд. GBP за остатъч-
ния дял. 

Реална цена
Британската компания по-
иска увеличаване на цената 
с поне 14%. Директорите 
заявиха, че са склонни да 
обсъдят оферта за поне 800 
пенса на акция. В същото 
време предложението на 
News Corp. е за 700 пенса на 
акция. Според тях офертата 
на американската компания 
е далеч от реалната цена 
на телевизионния оператор. 
Пазарната капитализация 
на BSkyB е около 10.5 млрд. 
GBP.

BSkyB отказа пълен 
контрол на Мърдок

Предварителни 
оферти за дела на 
Allied Irish Banks в 
полската банка се 
подават този месец

Най-големите френски 
банки BNP Paribas и 
Societe Generale са сред 
евентуалните кандидати за 
дела на Allied Irish Banks 
в полската Bank Zachodni 
WBK. Двата трезора об-
мислят оферта от около 
3 млрд. USD, съобщават 
източници, цитирани от 
Bloomberg.

Други кандидати
Други кандидати за 70-
процентния дял на ир-
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BNP и SocGen се спрягат за 
кандидати за Bank Zachodni

Нови пречки изплуват 
пред сделката за UBS
Споразумението 
за предоставяне на 
данни на данъчните в 
САЩ е на косъм

Долната камара на швей-
царския парламент гласува 
за сделката с правителство-
то на САЩ, според която 
банката UBS ще може да 
предостави данни за свои 
клиенти на американските 
данъчни власти. В същото 
време обаче законодателите 
одобриха и провеждането 
на национален референ-
дум за споразумението, ка-
то оставиха решението на 
казуса под въпрос.

Смяна на позицията
След като отхвърли спора-
зумението миналата седми-
ца, вчера Долната камара 
прегласува решението и 
го одобри с 81 на 61 гласа, 
като 53 депутати се въздър-
жаха. Със 106 на 80 гласа 
обаче беше подкрепено и 
предложението сделката 
да мине през референдум. 
Това на практика означа-
ва, че Швейцария няма да 
успее да предаде имената 
на сметкодържателите, за-
подозрени в избягване на 
данъци в САЩ, до крайния 
срок през август.

Въпросът сега ще се вър-
не в горната камара, която 
по-рано одобри споразу-
мението, но отхвърли въз-
можността за референдум. 
Предложението може да се 

▶ придобиването на пълен контрол върху British Sky Broadcasting ще осигури по-ви-
сока печалба на медийния магнат Рупърт мърдок

гласува още днес.

последно  
заседание
Съдбата на сделката ще 
стане ясна най-късно в пе-
тък, когато е последното 
заседание на парламента. В 
случай че т.нар. Закон UBS 
не бъде одобрен, САЩ ще 
възобновят делото срещу 
швейцарската банка. Об-
виненията бяха оттеглени, 
след като миналия август 
Швейцария се съгласи да 
предаде имената на 4450 
американци, заподозрени 
в избягване на данъци, в 
едногодишен срок. 

На правителството обаче 
му се наложи да се обърне 

към парламента по въпроса, 
след като върховният съд в 
страната обяви, че някои 
части от споразумението 
нарушават швейцарските 
закони. 

помирение
Ако никоя от камарите не 
отстъпи, депутатите ще 
проведат помирителна 
конференция и ще излязат 
с общо предложение към 
двете камари. Ако то бъде 
отхвърлено, цялото спо-
разумение ще се провали. 
Организирането на рефе-
рендум ще забави предос-
тавянето на данните, тъй 
като процедурата отнема 
три месеца.

ландската банка са пол-
ската PKO Bank Polski и 
руската Сбербанк. 

Потенциални купувачи 
са и два фонда за дялово 
инвестиране. Предвари-
телни оферти ще се пода-
ват по-късно този месец. 
Пазарната стойност на вар-
шавската Bank Zachodni 
е 14.6 млрд. злоти (4.39 
млрд. USD). 

Стратегията на PKO 
Bank Polski за периода 
2010-2012 г. се базира на 
органичен растеж, казаха 
от банката. Не се изключ-
ва обаче възможността 
за придобиване, което би 
довело до увеличаване на 
активите или пазарните 
позиции на банката. Съ-

SG очаква да удвои 
печалбата си до 2012 г.
Френската банка 
планира чистият 
резултат да  
достигне  
6 млрд. EUR

Френската банка Societe 
Generale заложи двойно 
по-висока прогноза за пе-
чалбата си през 2012 г. 
спрямо тази година. Вто-
рият по големина трезор в 
страната очаква да отчете 
чист финансов резултат от 
6 млрд. EUR през 2012 г. в 
сравнение с 3 млрд. EUR 
за 2010 г. и 678 млн. EUR 
за миналата година. Вчера 
банката представи прог-
нозите си до 2015 г. пред 
инвеститорите.

ново начало
Последните няколко години 
бяха трудни за групата, ак-
ционерите и служителите, 
но ние се поучихме от кри-
зата, заяви главният изпъл-
нителен директор на SocGen 
Фредерик Удеа. По думи-
те му 2010 г. представлява 
началото на нов период за 
банката.

SocGen отбеляза силни 
резултати от банкирането 
на дребно във Франция през 
второто тримесечие на 2010 
г. Нестабилните пазари оба-
че са се отразили на инвес-
тиционното подразделение 
на трезора.

Строга дисциплина
За 2012 г. банката очаква да 

увеличи възвръщаемостта 
на собствения капитал след 
данъци до 14-15%. Капи-
таловата адекватност ще 
нарасне до над 8%, а разхо-
дите ще паднат под 60% от 
приходите спрямо 72.6% 
през 2009 г. Банката пла-
нира годишно увеличение 
на приходите от 4% между 
2009 и 2012 г. 

Групата ще следва поли-
тика на строга финансова 
дисциплина, като възмож-
ни бъдещи придобивания 
няма да се финансират с 
увеличение на капитала, 
посочи Удеа. Вместо това 
банката ще използва на-
лични ресурси или приходи 
от евентуална продажба на 
активи.

гласно полското законода-
телство инвеститор, който 
придобие повече от 66% 
от публична компания, 
трябва да направи оферта 
и за останалите акции.

Капиталови  
изисквания
Ирландската банка обя-
ви преди два месеца, че 
планира да продаде дяло-
вете си в банки в САЩ и 
Полша, за да отговори на 
регулаторните изисквания 
за набиране на 7.4 млрд. 
EUR капитал. Продажбите 
ще осигурят голяма част 
от капиталовите нужди, 
каза преди време предсе-
дателят на Allied Irish Дан 
О’Конър.

4
▶ процента годишно уве-
личение на приходите пла-
нира ръководството на 
SocGen за 2009-2012 г.

пари за харчене
Наскоро Мърдок обяви, че 
компанията му обмисля 
как да използва наличния 
си паричен ресурс от 8.18 
млрд. USD. Смятаме, че 
сега е моментът BSkyB да 
стане изцяло собственост 
на News Corp., казаха от 
американската компания. 
Анализатори коментират, че 
пълният контрол върху бри-
танския оператор ще вдигне 

печалбата на News Corp. За 
първото тримесечие на 2010 
г. компанията на Мърдок 
спечели 176 млн. USD от 
дела си в BSkyB спрямо 
загуба от 7 млн. USD за 
същия период на миналата 
година.

В края на миналата годи-
на News Corp. увеличи дела 
си в Sky Deutschland - най-
голямата платена телевизия 
в страната, до над 45%. 

Стратегия 
News Corp. 
купи платени 
платформи 

Като част от планове-
те си за преминаване към 
платен достъп до диги-
тална информация News 
Corp. придоби платформа-
та за четене на електрон-
ни публикации Skiff, съоб-
щи Guardian. 

Американският медиен 
гигант също обяви, че е 
инвестирал в Journalism 
Online, която разработва 
модели за платено съдър-
жание. 

▶

▶

Двете сделки са ключови 
за стратегията на ком-
панията, каза News Corp., 
който скоро ще направи 
платен достъпа до онлайн 
изданията си.

Според News Corp. плат-
формата Skiff предоставя 
визуално привлекателно 
оформление на съдържа-
ние за таблети, смартфо-
ни, електронни четци и 
ноутбукове.

Journalism Online разпо-
лага с платформа за елек-
тронна търговия и раз-
работва модели, които 
позволяват на издатели-
те да таксуват своето 
онлайн съдържание.

▶

▶

▶

Делото срещу швейцарската банка UBS в СаЩ ще 
бъде възобновено, ако сделката се провали
▶

последните години бяха 
трудни, но сега започва 
нов период за банката, 
каза главният изпъл-
нителен директор на 
SocGen Фредерик Удеа

▶

СнимКи blOOmberG



Договорен фонд

Стойност за един дял 15.06.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0156 лв. 1.0004 лв. 1.0105 лв. 0.12% 6.49%

Сентинел - Рапид 1.1686 лв. 1.1686 лв. 2.00% 4.14%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 14 юни 2010 г.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид Борса Единица Цена 3м.
Мед LME USD/т 6625 6632
Калай LME USD/т 17080 17250
Олово LME USD/т 1685 1723
Цинк LME USD/т 1772,5 1817
Алуминий LME USD/т 1965 1990,75
Никел LME USD/т 20105 20200
Алуминиева сплав LME USD/т 1895 1885

Вид Борса Единица Купува Продава
Злато LME USD/тр.у. 1226,3 1226,7
Сребро LME USD/тр.у. 18,42 18,46
Платина LME USD/тр.у. 1555,05 1560,05
Паладий LME USD/тр.у. 458,25 461,25
Родий LME USD/тр.у. 2375 2425

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид Борса Единица Юни Юли
Суров петрол NYMEX USD/б 75,78 75,78
Брент ICE USD/б 75,95 75,95
Газьол ICE USD/т 651,5 651,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 5,11 5,11
Бензин 95 NYMEX USD/т 703 -
Нафта NYMEX USD/т 643 -

Вид Разновидност Борса Единица Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 171,50
Царевица Yellow CBT USD/т 147,15
Ечемик Feed ASX USD/т 183,52
Памук No.2 NYBOT USD/т 1755,29
Какао  NYBOT USD/т 2989,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3268,30
Соя No.2 ICE USD/т 337,12
Захар White NYSE LIFFE USD/т 529,40

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.06.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 16.06.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

14.06.2010 г.

156,32 155,56 154,80 154,42 152,51 152,51   
11,76 11,70 11,64 11,61 11,47 11,47   
85,43 85,01 84,60 84,18 82,94 82,94   
99,41 98,92 98,44 97,96 96,51 96,51   
769,79 766,05 762,32 758,58 747,37 747,37   
159,86 159,10 158,34 157,58 152,25 152,25   
79,03 78,65 78,27 77,89 75,99 75,99   
155,88 155,13 154,38 153,63 149,88 149,88   
290,56 289,17 287,79 286,41 276,72 276,72   
188,08 187,18 186,28 185,39 179,12 179,12   
230,07 228,97 227,87 226,78 219,11 219,11   
80,36 79,97 79,59 79,21 76,53 76,53   
227,72 226,64 225,56 224,47 216,88 216,88   

до 14.30 ч. на 11.06.2010 г.

За дата 15.06.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1096,67 1129,57

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.6470 4.6702 4.8329  4.6470 4.5541   -9.75% 14.53% -15.62% -27.34% 21.01.2008
фонд в акции 6.4828 6.5152 6.7421  6.4828 6.3531   -8.48% 14.33% -14.52% -16.56% 23.01.2008
високодоходен 10.1136 10.2653 10.5181  0.0000 0.0000   0.54% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2619    2.2619    -9.24% 27.38% -5.17% -58.84% 12.11.2007
балансиран 2.6763    2.6763    -10.03% 23.95% -7.95% -52.50% 12.11.2007

паричен пазар 11.0866  11.0811  11.0645 11.0756 11.0756 11.0811 3.15% 0.13% 6.86% 6.29% 06.10.2008
балансиран 10.6361  10.5832  10.4774 10.5303  0.0000 1.18% 4.60% 5.66% 3.47% 06.10.2008
фонд в акции 9.6412  9.5932  9.4493 9.4973  0.0000 -6.69% 8.35% 1.09% -2.47% 06.10.2008
             
балансиран 13.4182    13.2853    -1.02% 6.45% 4.95% 6.51% 14.12.2005
фонд в акции 7.9684    7.8895    -5.81% 13.44% -3.18% -4.80% 01.03.2006
фонд в акции 5.0156    4.9659    -15.16% 10.52% -12.01% -16.16% 21.06.2006
фонд в акции 7.8980    7.6680    -3.18% 14.36% 1.55% -10.65% 05.02.2008
фонд в акции 10.5486    10.2414    -0.20% 11.04% 7.08% 1.02% 05.02.2008
паричен пазар 11.7894    11.7894    3.92% 0.21% 8.95% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.3398    80.0586  80.3398  -3.13% 2.63% 1.82% -5.53% 20.11.2006
фонд в акции 46.7829    46.5490  46.7829  -9.85% 2.28% -8.84% -14.89% 20.11.2006
фонд в акции 65.5485    65.2208  65.5485  -4.92% 4.77% 2.27% -12.83% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.7802    97.3096    -4.50% 1.31% -2.49% -0.59% 04.01.2007
балансиран 80.7031    79.5015    -3.29% 2.48% -3.67% -7.44% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29069    1.28811    3.26% 0.82% 6.60% 5.76% 01.12.2005
балансиран 1.05579    1.04947    -2.18% 6.04% 3.53% 1.14% 01.12.2005
фонд в акции 0.72769    0.71689    -6.91% 13.72% 5.38% -7.35% 01.03.2006
фонд в акции 0.72866    0.72430    -0.72% 1.97% 2.20% -13.09% 07.03.2008
ниско рисков 1.04149    1.03837    1.52% 0.38% 3.61% 3.54% 07.05.2009

балансиран 99.9942    98.9992    -3.15% 9.49% 2.65% -0.11% 07.12.2005
балансиран 106.7279    105.6659    -3.22% 8.32% 0.52% 1.41% 06.03.2006
фонд в акции 84.8100    83.5474    -6.37% 13.89% 1.37% -1.93% 20.06.2005
паричен пазар 119.6189    119.6189    4.12% 0.60% 6.36% 7.06% 31.10.2007
ниско рисков 92.8497    92.4786    -5.89% 2.94% 2.85% -3.13% 01.02.2008
ниско рисков 104.7585  104.6538  104.3398  104.6538  2.18% N/A N/A 4.86% 01.07.2009

балансиран 4.5239     4.4969     -8.00% 10.12% 0.79%*** 4.43% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9133  0.9088  0.9066   0.9020     -14.17% 17.24% -6.53%*** -9.23% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.3091     17.1883     -7.59% 8.42% -4.74% 10.11% 28.09.2004
фонд в акции 10.7997    10.6495     -11.51% 12.57% -8.01% 1.59% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1871     1.1696     -8.37% 13.89% 5.42% 1.79% 10.05.2004
фонд в акции 0.7539     0.7428    8.06% 21.20% 25.11% -7.75% 04.10.2006
фонд в акции 0.9292     0.9155    5.97% 20.70% 4.26% -3.39% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.8488  129.6547  129.3959    2.73% 3.34% 5.30% 6.46% 04.05.2006
балансиран 14.3374  14.3374  14.1954    -4.73% 8.39% -2.43% 2.16% 17.12.2004
фонд в акции 0.7212  0.7142  0.7071    -3.74% 15.67% 3.57% -8.07% 04.05.2006
             
балансиран 780.2521    774.4148    0.05% 6.68% 12.36% -10.55% 09.05.2008
фонд в акции 700.4145    695.1745    -1.21% 8.26% 14.99% -14.34% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1112    11.1112    2.22% 1.98% 4.73% 2.44% 30.01.2006
балансиран 115.6808    115.6808    -3.61% 7.26% 3.32% 1.61% 30.01.2005
фонд в акции 6.4125    6.4125    -8.96% 16.24% 8.25% -9.66% 30.01.2006
фонд в акции 9.8993    9.8993    -1.69% 1.96% -0.14% -0.73% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.6146    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5076  0.5051  0.5026    -3.58% 7.66% -0.01% -23.36% 19.11.2007
балансиран 0.7319  0.7293  0.7267    -1.96% 3.73% 1.27% -11.57% 19.11.2007
ниско рисков 0.9852  0.9837  0.9822    2.16% 1.60% 6.27% -0.64% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2448  1.2429                               1.2410    2.77% 0.38% 7.25% 5.25% 16.03.2006
консервативен 1.2704  1.2666                             1.2628    3.65% 1.12% 8.40% 5.72% 16.03.2006
балансиран 0.8627  0.8593                             0.8559    -0.77% 4.81% 1.67% -3.51% 16.03.2006
фонд в акции 0.6425  0.6393                             0.6361    -4.78% 9.13% -1.07% -9.99% 16.03.2006
балансиран 0.7475  0.7445                              0.7415    -2.07% 6.13% -1.05% -11.85% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0176  1.0176  0.9667    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1686    1.1686   2.00% 0.22% 4.14% 3.67% 15.11.2005
балансиран 1.0156    до 90 дни  над 90 дни 0.12% 3.88% 6.49% 0.28% 12.09.2005
     1.0004  1.0105      

балансиран 7.1828    7.1828   -12.56% 12.42% -0.78% -7.42% 01.03.2006
фонд в акции 6.2058    6.2058   -11.48% 14.95% 1.28% -10.52% 01.03.2006
фонд в акции 2.8195    2.8195   0.53% 15.18% 5.13% -32.70% 05.04.2007
консервативен 10.3619    10.3619   -0.64% 1.78% 0.90% 2.39% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7462 0.7426 0.7407                 0.7352                      0.7352 0.7389  0.7205 1.32% 12.94% 3.21% -7.28% 22.05.2006
фонд в акции 0.4102 0.4081 0.7407                0.4041                      0.4041 0.4061  0.3960 -1.68% 17.90% 15.56% -25.18% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 102.4144  101.1563  100.4014    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 318.6052    318.1273    2.09% 0.23% 4.92% 7.27% 17.11.2003
ниско рисков 13.0323    12.9671    0.48% 2.86% 6.06% 6.11% 27.12.2005
балансиран 11.7255    11.6082    -2.54% 5.83% 5.63% 3.63% 27.12.2005
фонд в акции 7.9664    7.8867    -7.61% 11.71% 3.83% -4.70% 07.09.2005
балансиран 20.3363    20.3363    0.28% 3.71% 6.51% 0.62% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4246    6.3925    -5.06% 9.77% 4.37% -13.55% 01.06.2007
балансиран 7.7925    7.7535    -4.30% 9.79% 6.43% -7.88% 01.06.2007
консервативен 11.2843    11.2562    3.78% 3.24% 9.37% 4.35% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1656    1.1423    -4.72% 6.43% -1.58% 4.18% 18.09.2006
балансиран 1.0265    1.0162    -2.55% 3.76% 0.63% 1.31% 10.06.2008

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 15/06/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,091562 € 1,113393 € 1,086104
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,878689 € 0,896263 € 0,874296

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,830287 € 0,846893 € 0,826136

Цените са валидни за поръчки, подадени на 10/06/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 16/06/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,129155  лв. 1,129155  лв. 1,129155  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 16/06/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,3511
Бразилски реал BRL 10 8,7003
Канадски долар CAD 1 1,5236
Швейцарски франк CHF 1 1,3927
Китайски ренминби юан CNY 10 2,3347
Чешка крона CZK 100 7,6023
Датска крона DKK 10 2,6286
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2794
Хонконгски долар HKD 10 2,0432
Хърватска куна HRK 10 2,6929
Унгарски форинт HUF 1000 6,9976
Индонезийска рупия IDR 10000 1,7340
Исландска крона ISK 100 3,4386
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,7387
Литовски литаc LTL 1000 1,3679
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7648
Малайзийски рингит MYR 10 1,2414
Норвежка крона NOK 10 4,9009
Новозеландски долар NZD 10 2,5068
Филипинско песо PHP 10 1,0799
Полска злота PLN 100 3,4831
Нова румънска лея RON 10 4,7902
Руска рубла RUB 10 4,6606
Шведска крона SEK 100 5,1769
Сингапурски долар SGD 10 2,0357
Словашка крона SKK 10 1,1413
Тайландски бат THB 100 4,9265
Нова турска лира TRY 10 1,0072
Щатски долар USD 1 1,5940
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,0438

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

N/A 13.2082 11.9424 8.1138 
319.7203 N/A 11.9014 8.0859 
321.3133 13.0975 N/A 8.0461 
321.3133 13.0975 11.8428 N/A 
 

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРо EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36762 -0,00788
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,83711 -0,05666
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,54868 -0,00566
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,39722 -0,00884
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,33504 -0,00198
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,62121 0,00535
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62962 -0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35076 -0,00339
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 2,04799 -0,00107
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71153 0,00319
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,98261 -0,02753
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,73649 -0,01880
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,42942 -0,00475
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,74987 0,01027
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29889 -0,00763
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76403 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,26067 -0,00924
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,88518 -0,02403
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,49103 -0,01083
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10699 -0,00504
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,42809 -0,01037
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,80147 0,00424
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61738 -0,00907
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,08272 -0,00648
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,03277 -0,01158
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14309 -0,00100
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92553 -0,00186
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01254 -0,00395
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,59555 -0,00118
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,07526 -0,01506
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1958,55000 -5,75000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 16.06.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА Код Купува Продава  Hай-висока Hай-ниска
Currency Code Buy Sell High Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2094 1,2096 1,2153 1,2081
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8304 0,8305 0,8317 0,8211
ЯПОНСКА йЕНА JPY 110,4600 110,4900 111,3900 110,2900
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3875 1,3877 1,3902 1,3817
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,8550 7,8578 7,8752 7,8192
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,5912 9,5949 9,5980 9,5448
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,2535 1,2541 1,2542 1,2476
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4324 1,4329 1,4360 1,4252
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 280,5700 280,8900 280,8000 277,7900
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,7300 25,7550 25,7810 25,6330
РУСКА РУБЛА RUB 38,2025 38,2215 38,2485 38,0486
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,1011 4,1045 4,1048 4,0806

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 15.06.2010 г.
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Металът се 
нареди сред 
най-пече-

лившите на пазара, 
като добави 185 
USD към стойността 
си основно заради 
слабия долар. След 
последната промяна 
цената отново се  
върна над  
17 000 USD/т

Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение по време 
на вчерашната 
сесия в Ню Йорк 
и достигна 76.14 
USD/б. Основната 
причина за това 
беше еврото, което 
спечели допълни-
телно 0.54%

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник измерите-
лят добави 90 пунк-
та към стойността 
си. Независимо от 
лошите икономи-
чески показатели 
в Европа акциите 
успяха да минат на 
зелена територия

Стока на деня

0.88
▶ процента се повиши 
американският индекс 
Dow Jones и достигна 
10280.45 пункта

Цифра на деня

1.1
▶ процента спечели 
калаят по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна  
17 080 USD/т

Златото отново е остров на сигурност 
Цената на златото отно-
во тръгна нагоре, след 
като металът за пореден 
път се превърна в остров 
на сигурността. Поредни-
ят спад при инвеститор-
ското доверие в Германия 
и пониженият кредитен 
рейтинг на Гърция 
бяха сред причините за 
вчерашния ръст в цената. 
По данни на базирания 
в Мюнхен център за 
европейски икономически 
проучвания ZEW индек-
сът, който измерва този 
показател в Германия, се 
е сринал до 28.7 пункта 
през юни, след като месец 
по-рано стойността му 
беше 45.8 пункта. 

На тези нива измери-
телят е бил единствено 
в разгара на финансо-
вата криза през 2008 г. 
Изненадата за всички 
беше голяма, тъй като 
се смяташе, че добрите 
данни за индустриалното 
производство в еврозона-
та, изнесени в понедел-
ник, ще задържат индекса 
на ниво, не по-малко от 
42 пункта. Притесненията 
около износа на най-голя-

мата икономика на Стария 
континент обаче бяха сред 
причините за несбъднати-
те прогнози.

В понеделник рейтин-
говата агенция Moody’s 
понижи рейтинга на Гър-
ция до най-ниското ниво 
junk, позовавайки се на 
реалната опасност от за-
бавяне на икономическия 
ръст на страната заради 
безпрецедентните мерки, 

които правителството 
започна да изпълнява с 
цел да намали бюджетния 
дефицит. От началото на 
тази година стойността 
на ценния метал скочи с 
12%, а в началото на юни 
цената му на борсата в 
Лондон стигна истори-
чески рекорд от 1240.25 
USD/тр.у. 

Според мнозина анали-
затори влошаващите се 
публични финанси, сла-
бият икономически рас-
теж и големите бюджет-
ни дефицити на страните 
в Европа несъмнено ще 
продължат да притискат 
единната валута и ще 
насочват вниманието 
на инвеститорите към 
златото. В момента прог-
нозите за цена от 1300 
USD/тр.у. до края на 2010 
г. продължават да бъдат 
актуални. На борсата в 
Лондон цената на златото 
с незабавна доставка 
стигна 1224.68 USD/тр.у., 
което е повишение с 
0.28%. При среброто 
също имаше ръст, като 
там той стигна 0.71% до 
18.355 USD/тр.у.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото 
с незабавна 
доставка стигна 
1224.68 USD/тр.у., 
което е повишение 
с 0.28%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ От началото на тази година цената на ценния метал скочи с 12%, а до края на 
2010 г. прогнозите са за 1300 USD/тр.у.

Азиатските пазари 
продължават нагоре
След като в понеделник 
всички борсови индекси 
в Азиатско-Тихоокеан-
ския регион се повиши-
ха с над 1.5%, и вчера 
посоката на движение 
беше продължена, но с 
по-слаби темпове. Основ-
ната движеща сила беше 
поредното понижение 
на кредитния рейтинг на 
Гърция и новите мерки 
на Централната банка на 
Япония за увеличаване на 
ликвидността в иконо-
миката.

Регионалният борсов 
измерител MSCI Asia 
Pacific, който следи 
пазарите на ценни книжа 
в десет азиатски страни 
плюс Австралия и Нова 
Зеландия, остава почти 
без промяна на ниво от 
114.14 пункта.
На борсата в Токио 
Nikkei 225 завърши 
сесията с повишение от 
0.08% до 9887.89 пункта. 
В по-ранните часове той 
отстъпваше с 0.4%, но 
премина на положителна 
територия след новината, 
че централната банка 
на Япония ще отпусне 
още 3 трлн. йени (33 

С най-силен 
ръст от 

всички национални 
индекси в 
региона се отличи 
тайванският Taiex, 
който нарасна с 
0.9% до 7454.06 
пункта

млрд. USD) заеми на 
търговските банки. Те 
са предназначени главно 
за заеми на компаниите 
от определени сектори 
на икономиката, защото 
кредитирането в страната 
остава ограничено. 

Почти без промяна при-
ключи днешната борсова 
сесия и в Хонконг, където 
индексът Hang Seng за-
твори при нива 20062.15 
пункта, или повишение с 
0.05%. Фондовите пазари 
в Китай бяха затворени за 
втори пореден ден заради 
честването на национа-
лен празник.
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В контраст със стагнираща 
Западна Европа четирите 
развиващи се икономики 
от групата БРИК ще бъдат 
двигателите на селскосто-
панския сектор през следва-
щите години. Обобщенията 
са от годишния доклад на 
Организацията за прехрана-
та и земеделието към ООН 
(ФАО) и Организацията за 
икономическо сътрудни-
чество и развитие (ОИСР) 
за перспективите пред земе-
делието до 2019 г. Бразилия 
ще отбележи най-големия 
ръст от 40%, следвана от Ук-
райна с 29%. Другите три от 
влиятелната група - Русия, 
Индия и Китай - ще напред-
ват със скорост, почти два 
пъти по-ниска от Бразилия, 
съответно с 26, 21 и 26%, 
прогнозира докладът (виж 
таблицата).

Фактори
Въпреки че като цяло све-
товният добив ще нараства 
по-бавно спрямо миналото 
десетилетие, очаква се той 
да успее да достигне мини-
мума, планиран до 2050 г. 
Смята се, че ръст на земе-
делското производство от 
70% ще е достатъчен, за да 
покрие търсенето от страна 
на прогнозираното светов-
но население през 2050 г. 
Забавянето се обяснява с 
настъпилата икономическа 
криза, пониженото търсене 
и високите цени на горивата. 
Зачестилото използване на 
биогорива е друга причина 
за инфлацията при храните, 
чиито цени достигнаха връх 
през периода 2007-2008 г.

ценови скок
Следващите 10 години ще са 
по-благоприятни по отноше-

Земеделието в БРИК  
ще се развива най-бързо

Снимки bloomberg

До 2019 г. светът ще произвежда повече биогорива

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 0802/2003/003922/04.06.2010

Подписаният ПЕТРАНА КИРИЛОВА, публичен изпълнител в Дирекция 
„Събиране” при Териториална дирекция гр. София, ИРМ гр. Кюстендил, 
съобщавам, че по изпълнително дело № 802/2003г. по описа на същата 
дирекция ще се проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 
254 от ДОПК, в сградата на ТД - гр. София ИРМ гр. Кюстендил, ул. „Де-
мокрация” №55, ет.3, на 28.06.2010г., от 14.00 ч. на следните недвижими 
имоти: Парцел VII, в квартал VI с площ 2 485 кв. м. ведно с построения в 
него търговски обект – магазин със ЗП 224 кв.м., представляващ масив-
на тухлена постройка, на един етаж със сутерен, по плана на с. Долно 
село, обл. Кюстендил при първоначална цена  6 000.00 лв. / шест хиляди 
лева /. 

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 18.06.2010 
г. до 24.06.2010 г., от 10.00 ч. до 17.00 ч., на адрес: с. Долно село, обл. Кюс-
тендил.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция гр. София ИРМ гр. Кюстендил, ул. „Демокрация” №55, 
ет.3, ст. № 3 всеки присъствен ден от 18.06.2010г. до 24.06.2010г., от 
10.00 ч. до 17.00 ч. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 28.06.2010г. от 
14.00ч., в сградата на Териториална дирекция гр. София ИРМ гр. Кюс-
тендил, ул. „Демокрация” №55, ет.3, ст. № 3.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път и трябва да е постъпил 
до 23.06.2010г. по банкова сметка - IBAN: BG 54 UNCR 9660 3320 2966 13, BIC: 
UNCR BGSF в Уни Кредит Булбанк АД.

Доплащането на окончателната цена на вещта от обявения за купувач 
участник в търга се извършва по безкасов начин по банкова сметка - IBAN: 
BG84 IABG 7490 3300 3578 00, BIC: IABG BGSF в ИНТЕРНЕШЪНЪЛ АСЕТ БАНК 
АД-С-Я КЛОН КЮСТЕНДИЛ.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на вещи-
те с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сградата на 
ТД, гр. София ИРМ гр. Кюстендил, ул. „Демокрация” № 55 и на страницата 
на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 078/559 132.

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 0802/2003/003920/02.06.2010

Подписаният ПЕТРАНА КИРИЛОВА, публичен изпълнител в Дирекция 
„Събиране” при Териториална дирекция гр. София, ИРМ гр. Кюстендил, 
съобщавам, че по изпълнително дело № 802/2003г. по описа на същата 
дирекция ще се проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 
254 от ДОПК, в сградата на ТД - гр. София ИРМ гр. Кюстендил, ул. „Демо-
крация” №55, ет.3, на 28.06.2010г., от 10.30 ч. на следния недвижим имот: 
Търговски обект – магазин, представляващ масивна тухлена постройка, 
на един етаж, застроена площ 78.75 кв. м., находящ се извън регулацион-
ния план в махала “Барово”,  с. Раненци, обл. Кюстендил при първоначал-
на цена  2 386.00 лв. / две хиляди триста осемдесет и шест лева /. 

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 18.06.2010 
г. до 24.06.2010 г., от 10.00 ч. до 17.00 ч., на адрес: махала “Барово”,  с. Ра-
ненци, обл. Кюстендил.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция гр. София ИРМ гр. Кюстендил, ул. „Демокрация” №55, 
ет.3, ст. № 3 всеки присъствен ден от 18.06.2010г. до 24.06.2010г., от 
10.00 ч. до 17.00 ч. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 28.06.2010г. от 
10.30ч., в сградата на Териториална дирекция гр. София ИРМ гр. Кюс-
тендил, ул. „Демокрация” №55, ет.3, ст. № 3.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път и трябва да е постъпил 
до 23.06.2010г. по банкова сметка - IBAN: BG 54 UNCR 9660 3320 2966 13, BIC: 
UNCR BGSF в Уни Кредит Булбанк АД.

Доплащането на окончателната цена на вещта от обявения за купувач 
участник в търга се извършва по безкасов начин по банкова сметка - IBAN: 
BG84 IABG 7490 3300 3578 00, BIC: IABG BGSF в ИНТЕРНЕШЪНЪЛ АСЕТ БАНК 
АД-С-Я КЛОН КЮСТЕНДИЛ.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на вещи-
те с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сградата на 
ТД, гр. София ИРМ гр. Кюстендил, ул. „Демокрация” № 55 и на страницата 
на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 078/559 132

ние на цените на селскосто-
панската продукция, но все 
пак ще бъде отбелязан ръст в 
реална стойност. Например 
пшеничните и необработе-
ните зърнени култури ще 
поскъпнат с 15-40%, дока-
то за растителните масла и 
млечните изделия стойно-
стите ще са съответно 40 и 
16-45%. За сравнение очак-
ваното повишено търсене 
на месни продукти, особено 

сред развиващите се страни, 
няма да повлияе толкова 
силно на цените им. В край-
на сметка стойностите ще се 
задържат под върховите си 
нива от миналите години, 
но много над средните за 
предишното десетилетие.

Тенденции 
 при горивата
През следващото десетиле-
тие се прогнозира и ръст в 

производството и използ-
ването на биогорива. По 
отношение производството 
на етанол 40% от световната 
продукция ще се дължи на 
горивото, добито от захарна 
тръстика. Запасите ще се 
доставят предимно от Бра-
зилия и ще са предназначе-
ни както за вътрешния, така 
и за американския пазар. 
Друг източник на етаноло-
ва енергия ще е биомасата 

с очакван дял от 7% през 
втората половина на про-
гнозния период. Традици-
онно свои дялове ще имат 
зърнените култури, пшени-
цата, меласата, корените и 
грудките. Основният източ-
ник на биодизел отново ще 
остане растителното масло. 
Първенството му обаче ще 
си оспорват индийските 
растителни алтернативи, на-
личието на биомаса от второ 

▶ Прогнозен ръст 
на земеделската 
продукция за 
2010-2019 г.

Държава Ръст

Бразилия 40%
Украйна 29%
Русия 26%
Китай 26%
Индия 21%
Австралия 17%
САЩ/Канада 10-15%

БРИК общо 27%
ОИСР общо 10%
Целият свят 22%

поколение и увеличаващото 
се използване на животин-
ски мазнини в изготвяне на 
биодизел в САЩ. В резултат 
на това се прогнозира делът 
на етанола от растителни 
масла в общия обем биоди-
зелни горива да спадне от 90 
до 75% през 2019 г.

Светло бъдеще
В съгласие с международ-
ните препоръки се очаква 
делът на необработените 
зърнени култури, използ-
вани в производството на 
етанол, да нарасне спрямо 
общия им обем от 9 на 13%. 
По същия начин не 9, а 16% 
от продукцията на расти-
телно масло през 2019 г. ще 
се оползотворяват в добива 
на биодизел. Според гене-
ралния секретар на ОИСР 
Анхел Гурия перспективите 
пред селското стопанство 
за следващите години са 
положителни. Независимо 
от това трябва да се направи 
нужното, за да разполагат 
земеделците с подходящи 
инструменти за справяне с 
риска.

Очаква се цените на пшеницата и на други зърнени култури през следващите 10 години да нараснат с 15-40% ▶

Перспективите пред селското стопанство за след-
ващите години са добри, смята генералният секретар 
на ОиСР Анхел Гурия

▶
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При прекратен лизинг данъчната 
печалба не се увеличава с лихвите

Решение:
Съгласно правната теория 
лизинговите договори се 
делят на два вида: операти-
вен лизинг, при който вещ
та се ползва за определен 
срок срещу възнагражде-
ние, след което се връща на 
лизингодателя (при който 
може да има опция за прех-
върляне на собствеността), 
и финансов лизинг, който 
съдържа изрична клауза за 
прехвърляне на собстве-
ността върху лизинговата 
вещ в рамките на периода 
по лизинговия договор или 
след изтичането му.

Търговскоправната регла-
ментация на лизинговите 
договори е уредена в чл. 
342347 от ТЗ. Разпоредбите 
на чл. 342, ал. 1, чл. 344, ал. 
1, чл. 345, ал. 1 и чл. 346 от 
ТЗ се отнасят само за опера-
тивния лизинг. Останалите 

текстове на ТЗ в чл. 342347 
касаят финансовия лизинг.

Отчитането на разходите, 
свързани с договор за лизинг, 
е поставено в пряка зависи-
мост от вида на лизинга. В 
Счетоводен стандарт 17  
Лизинг е определен начинът 
за отчитане и оповестяване 
на лизинговите договори, 
формулирани са понятията 
“финансов” и “експлоата-
ционен лизинг” и са харак-
теризирани критериите за 
класифицирането им.

Съгласно т. 3.2. от СС 17 
разграничаването между 
финансов лизинг и екс-
плоатационен лизинг при 
тяхното текущо отразяване 
и периодично представяне 
във финансовите отчети се 
извършва в съответствие със 
счетоводния принцип “пре-
димство на съдържанието 
пред формата”, заложен в 

чл. 4, ал. 2, т. 3 от Закона за 
счетоводството.

Правилата за отчитане 
на финансовия лизинг при 
наемателя са регламен-
тирани в т. 4.3 от същия 
стандарт. В счетоводната 
си отчетност наемателят:

1отчита като задължение 
определената в договора 

обща сума на наемните 
плащания;

2записва наетия актив по 
справедливата стойност 

или със стойността на 
минималните лизингови 
плащания, ако те са по
ниски;

3отчита като финан-
сов разход за бъдещи 

периоди разликата между 
определената по буква “б” 
стойност на наетия актив и 

Ситуация:
Българско дружество (ООД) 
има действащ договор за лизинг 
на недвижим имот (земя) с 
друга фирма. Вследствие на 
неизпълнение на клаузите 
по договора от страна на 
лизингополучателя договорът 
е прекратен през май 2010 г. 
Според договора платените 
до момента лизингови вноски 

остават в полза на лизингодателя 
и се считат за неустойка за 
разваляне на договора по вина на 
лизингополучателя.

Казус:
Като какъв разход би трябвало да 
се третират изплатените главници 
и необходимо ли е съгласно ЗКПО 
да се преобразува финансовият 
резултат за 2010 г. с тази сума?

общата сума на договоре-
ните наемни плащания;

4признава като текущ 
финансов разход за пе-

риода част от финансовия 
разход за бъдещи периоди 
пропорционално на отно-
сителния дял на дължими-
те минимални лизингови 
плащания по договора за 
периода в общата сума 
на договорените наемни 
плащания;

5начислява амортизация 
на амортизируемите на-

ети активи  в съответствие 
с възприетата амортизаци-
онна политика за подобни 
амортизируеми собствени 
активи;

6намалява задължението 
си с изплатените през 

срока на договора суми.

Съгласно т. 5.2 от СС 17 
при експлоатационен ли-
зингов договор наемателят 
отчита:

1като разходи за външни 
услуги начислените 

наемни вноски;

2чрез задбалансови 
сметки наетите активи 

по справедливата им цена.

Освен това както при фи-

нансовия, така и при експло-
атационния лизинг, когато 
наемателят:

▶ извършва разходи по 
подготовката и сключването 
на лизинговия договор (ко-
мисиони, такси и др.), след-
ва да ги отчете като текущи 
разходи за дейността (т. 5.3 
на СС 17);

▶ отчита отделно от наема 
предвидените в договора 
допълнителни плащания, 
като: ремонти и подобрения, 
застраховки и други (т. 5.4 
на СС 17).

Признаването на раз-
ходи за данъчни цели се 
извършва въз основа на 
общите изисквания на сче-
товодното законодателство 
и специфичните регламен-
ти на ЗКПО. 

Съгласно чл. 13, ал. 1 от 
Закона за счетоводството 
(ЗСч) активите, собстве-
ният капитал, пасивите, 
приходите и разходите се 
оценяват и записват при 
тяхното придобиване или 
възникване по историческа-
та им цена или друга цена 
в съответствие с приложи-
мите счетоводни стандарти. 
От гледна точка на Общите 
разпоредби на НСФОМСП 
“разход” е намаляването 
на икономическата изгода 
през отчетния период под 
формата на извеждане из-
вън предприятието или на-

маляване на активите, или 
увеличаване на пасивите, 
което води до намаляване 
на собствения капитал, от-
делно от това, което подле-
жи на разпределяне между 
собствениците на капитала, 
и преоценката, отразена в 
собствения капитал.

За да бъде признат разход 
за данъчни цели, ЗКПО по-
ставя допълнителни изис-
квания като: извършването 
му да е пряко свързано и да 
обслужва стопанската дей-
ност на данъчно задълже-
ното лице; разходите да са 
документално обосновани; 
да е налице съпоставимост 
на приходи и разходи; раз-
ходът да е пряко относим 
към отчетния период, за 
който е намален финансо-
вият резултат; разходът да 
не представлява “скрито 
разпределение на печалба-
та” по смисъла на § 1, т. 5 
от ДР на ЗКПО; разходът 
да не е отчетен при хипо-
тезите за отклонение от 
данъчно облагане по реда 
на раздел IV от Глава първа 
на закона.

С платените лизингови 
вноски (до прекратяване-
то на договора) не следва 
да се увеличава счетовод-
ният финансов резултат на 
лизингополучателя, ако са 
изпълнени коментираните 
по-горе условия.

Снимка боби тошев Платените лизингови вноски за недвижим имот не увеличават счетоводния финансов резултат на лизингополучателя▶
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Материалите са подготвени 
от Рконсулт еооД

Консултантите са готови да 
отговарят  на читателски въпроси  

на: radonov@gmail.com

Особености при отчитане на 
селскостопанска продукция

Ситуация:
През стопанската 
2009/2010 г. дружество 
“Х” ООД ще обработва 
повече земеделска земя, 
отколкото договорирана-
та под аренда с нотари-
ално заверени договори. 

Казус:
Какво е данъчното 
третиране и счетоводно 
отчитане на извършени-
те разходи и получените 
приходи от произведе-
ната селскостопанска 
продукция от извъндого-
ворираните земеделски 
земи? 

Решение:
Един от основните сче-
товодни принципи, зале-
гнал в чл. 4, ал. 1, т. 5 от 

Закона за счетоводството, 
за предимство на съдър-
жанието пред формата 
изисква сделките и съби-
тията да се отразяват в 
счетоводството на пред-
приятието според тяхната 
икономическа същност 
и фактическа реалност, 
а не според правната им 
форма. 

Съгласно т. 1 от същата 
правна норма счетовод-
ството се осъществява и 
финансовите отчети се 
съставят в съответствие с 
изискванията на този закон 
при съобразяването с един 
от основните счетоводни 
принципи, а именно теку-
що начисляване. Съгласно 
този принцип приходите 
и разходите, произтичащи 
от сделки и събития, се 
начисляват към момента 
на тяхното възникване не-
зависимо от момента на по-

Данъчно третиране на резултатите от реализи-
рана продукция от земеделски земи, за които 
няма сключени договори за аренда или наем

лучаването или плащането 
на паричните средства или 
техните еквиваленти и се 
включват във финансовите 
отчети за периода, за който 
се отнасят. На основание 
чл. 23, ал. 2 от ЗСч годиш-
ният финансов отчет, който 
съставят предприятията, 
трябва вярно и честно да 
представя имущественото 
и финансовото състояние 
на дружеството, отчетения 
финансов резултат, проме-
ните в паричните потоци и 
в собствения капитал. 

Дружество “Х” ЕООД 
ползва чужди земеделски 
земи без правно основание 
(без сключен договор за 
наем или аренда), в резул-
тат на което площите, кои-
то обработва, са в по-голям 
размер от договорираните. 
Това означава, че друже-
ството реално извършва 
разходи за обработката на 
тези земи и в края на сто-
панската година получава 
приходи от реализираната 
селскостопанска продук-
ция от засетите култури. 
Очевидно в този случай, 

за да се спазят горецити-
раните изисквания на ЗСч 
и приложимите счетовод-
ни стандарти, е необхо-
димо да се осчетоводяват 
извършените разходи и 
получените приходи от 
“извъндоговорените” зе-
меделски земи в момента 
на възникването им. Това 
означава, че отчитането на 
разходите и приходите от 
добитата селскостопанска 
продукция от тях следва 
да се извършва при стро-
го спазване изискванията 
на ЗСч и приложимите 
стандарти с оглед получа-
ване на верен счетоводен 
резултат. 

Съгласно § 1, т. 16 от 
ДР на ЗКПО по смисъла 
на този закон “Счетово-
ден финансов резултат” 
е печалбата (загубата) по 
отчета за приходите и раз-
ходите (отчета за доходите) 
за определен период преди 
начисляването на разходите 
за данъци от печалбата.

Последният от своя стра-
на за данъчни цели подле-
жи на преобразуване по 

начин и ред, определени в 
ЗКПО, с данъчните посто-
янни разлики, данъчните 
временни разлики и суми-
те, предвидени в част втора 
от същия закон. 

Съгласно чл. 10 от ЗКПО 
счетоводен разход се при-
знава за данъчни цели, ко-
гато той е документално 
обоснован чрез първичен 
счетоводен документ по 
смисъла на ЗСч и отразява 
вярно стопанската опера-
ция. Ако разходът, намалил 
печалбата на предприятие-
то за отчетния период, не е 
документално обоснован 
по надлежния ред, той не се 
признава за данъчни цели 
и счетоводният финансов 
резултат се преобразува по 
реда на чл. 26, т. 2 от ЗКПО. 
В случая дружеството не е 
доказало документално, че 
е собственик или ползвател 
на валидно правно осно-
вание на земеделски земи, 
поради което разходите, 
извършени за тези земи, 
не се признават за данъчни 
цели на основание чл. 26, т. 
2 от ЗКПО.

Съгласно чл. 27, ал. 1, т. 2 
от ЗКПО (в сила за 2009 г.) 
не се признават за данъчни 
цели приходи, възникнали 
по повод непризнати за 
данъчни цели разходи по 
чл. 26, до размера на непри-
знатите разходи.

Съгласно чл. 27, ал. 1, 
т. 2 от ЗКПО (в сила от 
1.01.2010 г. в редакцията й 
към настоящия момент) не 
се признават за данъчни це-
ли приходи, възникнали по 
повод непризнати за данъч-
ни цели разходи по чл. 26, т. 
3, 4, 5, 8 и 10, до размера на 
непризнатите разходи. Това 
означава, че след 1.01.2010 
г. разходите за обработката 
на “извъндоговорираните” 
земи няма да се признават 
за данъчни цели, а при-
ходите ще се признават в 
пълен размер.

СнимКа боби тошев
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“Гражданска отговорност”  
мина “Каско” по приходи

Обезценката на 
автомобилите 
намали приходите
Приходите от 
“Каско” са намале-
ли, защото цените 
на автомобилите са 
по-ниски, от една 
страна, а от друга, 
се купуват по-малко 
автомобили. Като 
цяло има по-малък 

внос както на нови, 
така и на стари коли 
и това се отразява. 
Обезценката не може 
да се компенсира 
с броя направени 
застраховки “Каско”.
“Гражданска отго-
ворност” е доне-
сла повече прихо-
ди, защото скочиха 
цените за този тип 
застраховка. Броят 

на полиците не се 
е увеличил, но той 
вече носи повече 
приходи.
Автомобилното 
застраховане ще 
остане основен 
фокус на компании, 
както беше и досе-
га - то е с около 70% 
пазарен дял.

▶ Румен Георгиев, 
изпълнителен директор на “Армеец”

Коментар застРаховане

Реклама:
Деница зарева
dzareva@pari.bg
tel. 4395-856

Автомобилното застрахова-
не продължава да е двига-
тел на целия бранш. Това е 
мнението на мениджърите 
на водещите застрахова-
телни компании. Статисти-
ката показва, че за първите 
четири месеца на годината 
автомобилното застрахова-
не намалява с около 4.6% 
на годишна база и в края 
на април премийните при-
ходи от него са на стойност 
336.57 млн. лв.

Първенец
Застраховката “Гражданска 
отговорност” изпреварва 
полиците “Каско”. За пър-
вите четири месеца при-
ходите от задължителните 
полици са 171.54 млн. лв. 
“Каско” е донесла на за-
страхователите премии в 
размер на 165.02 млн. лв. 
На годишна база премийни-
те приходи от “Гражданска 
отговорност” се увеличават 
с почти 15.2%, тези от “Кас-

ко” намаляват с 19.1%. 

трамплин
Премийните приходи от 
“Гражданска отговорност” 
са се увеличили, от една 
страна, защото е задължи-
телна, а от друга, заради 
повишението на цената й. 
То се отрази като трамплин 
и я “изстреля” нагоре въ-
преки кризата. “Нормално 
е, когато една застраховка 
е задължителна, да носи 
повече приходи”, обясни 
Румен Янчев, изпълни-
телен директор на “Бул-
страд”. По думите му около 
20% от автомобилите у нас 
нямат сключена “Граж-
данска отговорност”. Той 
прогнозира, че приходите 
от този сегмент на застра-
хователното портфолио ще 
се увеличат още повече, 
защото ще има промяна. 
А именно - ще се сключва 
“Гражданска отговорност” 
на шофьорите, а не на ав-

томобилите. 

Пречка за “Каско”
Спадът в продажбите на 
нови автомобили е основен 
виновник за понижаването 
на приходите от “Каско”, 
смятат застрахователните 
мениджъри. “По-малкият 
внос както на нови, така и 
на стари коли се отразява. 
Обезценката не може да се 
компенсира с броя напра-
вени застраховки “Каско”, 
коментира изпълнителният 
директор на “Армеец” Ру-
мен Георгиев.

Пазарен дял
Статистиката показва, че 
въпреки кризата пазарният 
дял на автомобилните по-
лици се е увеличил. В края 
на април общият им дял е 
73.2%, а година по-рано е 
бил 70.6%. Полиците при 
“Гражданска отговорност” 
са се увеличили със 7.5% до 
37.28%, а тези при “Каско” 

Спадът в покупките на нови автомобили се отразява на целия 
застрахователен бранш

Редактор:
Радослава Димитрова
rdimitrova@pari.bg
tel. 4395 823

Спадът в приходите от 
“Каско” е основно заради 
кризата. При застраховането 
тя се изразява в по-малко 
продажби на нови автомо-
били. Те се продават основ-
но на лизинг, а лизингът е 
намалял с около 70%. Няма 
нов портфейл, а застарява-
щият е около 80% от общия. 
Оттук е и спадът в премий-
ните приходи - амортиза-
цията намалява цената на 
застраховка “Каско”. 

От друга страна, има 
и понижение в броя на 
собствениците на стари 
автомобили, които сключват 
застраховка “Каско”. Не 
мога обаче да кажа точ-
ната цифра, с която са се 

Новият портфейл 
намалява

Румен Янчев, 
изпълнителен директор на 
“Булстрад”

Спадът в 
приходите 
е вече 

втора година и ще 
продължи

понижили застраховките на 
стари коли, защото няма по-
добна статистика. При нас 
около 2-3 хил. собственици 
не са подновили застрахов-
ките си. Спадът в приходите 
е вече втора година и ще 
продължи. Дори и да излез-
ем от кризата, на бранша ще 
са му нужни поне 2 години, 
за да се възстанови.

336.5
▶ млн. лв. са премийните 
приходи от автомобил-
но застраховане в края 
на първото тримесечие

са намалели с 5%.
“Автомобилното застра-

ховане ще остане основен 
фокус на компаниите, как-
то беше и досега”, обясни 
Румен Георгиев. Според 
Петрозар Петков компании-
те ще продължат борбата 
за пазарен дял и цени, за-
щото сега автомобилното 
застраховане е моторът на 
целия сектор. “Всеки се 
стреми да захапе нещо и 
да остане на пазара, като 
впоследствие установява, 
че този автомобилен пазар 
не е толкова елементарен”, 
допълни той.

Радослава Димитрова

Мнение
 Премийните приходи от автомобилно застраховане намаляват постоянно, но остават водещи за българските застрахователи   СнимкА БоБи тошев▶
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Автомобилното застраховане 
е моторът на целия пазар

Господин Петков, “Бул 
Инс” раздаде цялата си 
печалба за миналата го-
дина под формата на ди-
видент. защо решихте 
да разпределите печал-
бата по този начин?

- Решението за разпреде-
ляне на нетната печалба от 
5.775 млн. лв. е право на 
акционерите. Вариантите 
бяха два. Първият - част от 
положителния резултат да 
бъде задържан и да бъде 
увеличен капиталът на дру-
жеството, който в момента 
е 21 млн. лв. Другият вари-
ант беше печалбата да бъде 
раздадена под формата на 
дивидент, както се прие и 
от акционерите. 

Кои са основните при-
чини за спада на премий-
ните приходи в общото 
застраховане?

- За първи път от десетки 
години общозастраховател-
ният пазар отбеляза спад 
от 3.8% на годишна база и 
събраните премии се пони-
жиха до 1.46 млрд. лв. за 
2009 г. Една от основните 
причини е самият пазар, 
където автомобилното за-
страховане представлява 
71.6% от всички полици. 
Няма подобен пазар като 
нашия в Европа с изклю-
чение на Румъния, където 
ситуацията да е такава. Към 
края на 2009 г. полиците 
“Автокаско” заемат 41.4%, 
а “Гражданска отговор-
ност” - 30.2%. Анализирай-
ки спада при “Автокаско”, 
можем да откроим четири 
основни причини за по-
малкото премии. Сред тях 
са спадът на продажбата на 
нови автомобили с повече 
от 50% и неподновените 
полици поради намалени 
доходи на хора и фирми. 
Освен това при поднове-
ните полици застраховател-
ните стойности и премии 
се занижават заради амор-
тизацията на автомобили-
те. Острата конкуренция 
и свалянето на тарифите 
от самите застраховател-
ни компании също оказаха 
негативи на пазара на “Ка-
ско”. Няма как при всички 
тези причини пазарът да 
върви нагоре.

на фона на спада на 
пазара “Бул Инс” отчита 
по-високи премийни при-
ходи. на какво се дължи 
това?

- За 2009 г. “Бул Инс” 
отчита също спад в “Кас-
ко” застраховането на ав-
томобили приблизително 
с 12% и общ спад от 15% 
за цялата година. 

От началото на 2010 г. 
нещата са различни поради 

▶

▶

▶

няколко причини. В средата 
на миналата година пуснах-
ме на пазара продуктите 
“Класик Каско”, “Хит Ка-
ско” и “ВИП Каско”. По 
същество това е един про-
дукт с три разновидности 
за всеки клиент. Това беше 
оценено много високо от 
нашите клиенти и не на по-
следно място този продукт 
беше номиниран и спечели 
първо място на последния 
форум на “Банки, Инвести-
ции, Пари”. 

Създадената безупречна 
организация по ликвида-
цията на щети с въведени 
мобилни групи за по-голе-
мите градове в цялата стра-
на оказва изключително 
положително въздействие 
на нашите застраховани 
при настъпване на ПТП, ка-
то им спестява доста време, 
нерви, а може би и пари. 
Повишените посредниче-
ски такси и намалените 

До две години някои компании няма да имат възможност да поемат 
предявените им претенции и ще се стигне до сливане или фалит

Интервю Петрозар Петков, председател на СД и изпълнителен директор на “ЗД Бул Инс” АД

видове разходи за издръж-
ка. Печалбата е нищожна 
и това може да си го поз-
волят само най-големите. 
По-малките играчи след 
време ще бъдат отхвърлени 
от пазара.

Доколко опасни са 
подобни практики за 
пазара?

- Тези практики са опас-
ни дотолкова, че може би 
след една или две години 
ще видим застрахователни 
компании, които няма да 
имат възможност да пое-
мат предявените им пре-
тенции за изплащане на 
обезщетения и неминуемо 
ще се стигне до сливане 
или обявяване в несъстоя-
телност и фалит. Това е 
особено опасно за тези 
дружества, които играят 
на дъмпингови тарифи по 
“Гражданска отговорност” 
на МПС. Плащанията с 
всяка изминала година по 
този клас застраховка се 
увеличават, като през 2009 
г. са били 209 млн. лв. 
срещу 161 млн. лв. за 2008 
г. Тези плащания са много 
условни, защото всички 
знаем, че тази застраховка 
е с период от 5 години и 
обикновено след  трета-

▶

та-четвъртата година ид-
ват съдебните решения по 
сложни дела с присъдени  
високи суми за обезще-
тения.

само фактът, че 
“Гражданска отговор-
ност” е задължителна, 
ли е в основата на по-
вечето премии от тази 
полица? 

- Не, разбира се. Статис-
тическите данни показват, 
че обхватът по тази застра-
ховка за 2010 г. е намалял 
и почти сме достигнали 
критичния праг, след който 
може да ни бъдат нало-
жени някакви санкции от 
ЕС. А именно - да бъдем 
допускани в Европейския 
съюз след представяне на 
сертификат “Зелена карта”. 
Дължимата премия по тази 
застраховка трябва да се 
увеличава с всяка измина-
ла година, за да достигне 
европейските нива. Тряб-
ва да бъдат предприети и 
доста нормативни промени 
за нейното ефективно при-
лагане.

на автомобилното 
застраховане ли ще 
продължите да залагате 
в бъдеще?

▶

▶

- “Бул Инс” има пълен 
лиценз за застраховане без 
авиация, но от самото си 
създаване преди 15 години 
винаги е бил лидер в авто-
мобилното застраховане 
“Каско”. Това показват дан-
ните и за 2010 г., където 
сме на първо место по съ-
бран премиен приход по 
тази полица..

Как очаквате да се 
движат резултатите 
на пазара и на “Бул Инс” в 
края на 2010 г.? 

- Очакванията ни са за 
ръст от 10-15% в премий-
ния приход на “Бул Инс” 
към края на годината при 
почти такъв спад за целия 
пазар.

атанас христов

▶

Снимка емилия коСтадинова

Дължима-
та премия 

по “Гражданска 
отговорност” 
трябва да се уве-
личава с всяка 
изминала годи-
на, за да достиг-
не европейските 
нива

ставки за някои корпора-
тивни клиенти и за клиен-
ти без регистрирани щети 
през последните години 
оказаха  положителна роля 
за излизане на “Бул Инс” на 
трето място в общата кла-
сация на КФН за 2010 г.

Продължават ли 
ценовите войни между 
компаниите в стремеж 
за повече приходи и по-
висок пазарен дял?

- Това просто няма как да 
бъде преодоляно, защото 
автомобилното застрахова-
не е моторът, който дърпа 
целия пазар. Това е бизне-
сът, който носи най-много 
“кеш флоу” за компаниите. 
Всеки се стреми да захапе 
нещо и да остане на пазара, 
като впоследствие устано-
вява, че този автомобилен 
пазар не е толкова елемен-
тарен. По данни на КФН за 
2009 г. изплатените щети 
по “Автокаско” са били 
384 млн. лв. срещу 341 
млн. лв. през 2008 г. Има 
ръст на плащанията при 
спад на пазара от 12.7%. 
Излиза така, че това, кое-
то инкасират дружествата 
като премиен приход, след 
това се връща за изплащане 
на щети и всички останали 

▶

Автомобил-
ното застра-

ховане носи най-
голямото „кеш 
флоу” за компа-
ниите
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Приходите от “Каско” намаляват с 19%
Най-големите застра-
хователни дружества 
запазват лидерските 
си позиции

Петте най-големи застрахо-
вателни компании запазват 
водещата си позиция при 
застраховките “Автокаско”. 
В края на април тази година 
пазарният им дял е 72.3%, а 
година по-рано е бил 71.6%, 
показват данните на КФН. 

Класация
Спрямо миналата година 
има леко пренареждане в 
позициите. В края на април 
2009 г. първенец е била 
компанията “ДЗИ - Об-
що застраховане” с близо 
17.11% от пазара. Сега тя 
е на четвърто място. По-
напред с една позиция се 
изкачва “Бул Инс”, а по-
надолу слиза “Булстрад 
Виена Иншурънс Груп”. 
“Армеец” и “ДЗИ - Общо 
застраховане” сменят по-
зициите си и така в края на 
април първенец по застра-
ховка “Каско” е “Армеец” 
с 16.8% пазарен дял. Втора 
в класацията е “Бул Инс” с 
16.43%, а трета “Булстрад 
Виена Иншурънс Груп” с 
15.33%, става ясно още от 
данните на статистиката. 
На четвърто и на пето място 
се нареждат “ДЗИ - Общо 

застраховане” и “Алианц 
България”, които имат съ-
ответно 13.8 и 9.8% от па-
зара на “Каско” у нас.

Приходи
Кризата намали приходите 
на застрахователните ком-
пании от застраховка “Кас-
ко”, но като цяло те продъл-
жават да се развиват добре 
и продължават да залагат 
на автозастраховането като 
най-добре развиващо се на 
нашия пазар. 

В края на април премий-
ните приходи на лидерите 
при застраховките “Каско” 
намаляват с близо 18.3%. 
Стойността им в края на 
април е 119.256 млн. лв. 
Година по-рано тя е била 
146.041. Общо премийни-
те приходи от застраховка 
“Автокаско” възлизат на 
165.02 млн. лв., което е по-
нижение с 38.933 млн. лв. 
спрямо година по-рано.

Нито едно от петте най-
големи застрахователни 
дружества не отчита уве-
личение на премийните 
приходи от “Каско”, а най-
голям е спадът при “ДЗИ 
- Общо застраховане”. 
Понижението при него в 
края на април е 34.6% - до 
22.830 млн. лв. Сериозен 
спад има и при приходите 
на “Булстрад Виена Ин-
шурънс Груп”, които нама-

Пет застрахователни компании 
със 70% пазарен дял при 
“Гражданска отговорност”
Приходите от задъл-
жителна застраховка 
ще се увеличават, 
прогнозират шефо-
вете на най-големите 
компании у нас

Петте най-големи застра-
хователни компании са на-
малили пазарния си дял 
- от 71.3% в края на април 
миналата година до 70.4% 
в края на същия месец тази 
година. Премийните при-
ходи от “Гражданска отго-
ворност” се увеличават с 
15.19% на годишна база и 
достигат 171.543 млн. лв. 
Мнението на застраховате-
лите е, че това ще продължи 
и в бъдеще. 

Позициониране
Застрахователната ком-
пания “Булстрад Виена 
Иншурънс Груп” е с най-
много премийни приходи 
от “Гражданска отговор-
ност” в края на април. 
Стойността им е 35.970 

млн. лв., а пазарният й дял 
е 21%. Година по-рано той 
е бил 18.26%. “Лев инс” е 
втора по пазарен дял при 
застраховка “Гражданска 
отговорност”. Тя държи 
19.7% и в края на април 
премийните й приходи от 
“Гражданска отговорност” 
са в размер на 33.685 млн. 
лв. “ДЗИ - Общо застра-
ховане” е с пазарен дял 
12.23% и приходи на стой-
ност 20.985 млн. лв. Чет-
върта на пазара е “Бул 
Инс”, а пета - “Застра-
хователна компания Бъл-
гарски имоти”. Те държат 
9.8 и 7.8% от пазара, а 

165 
▶ млн. лв. е стойността 
на премийните приходи 
от застраховка “Каско” в 
края на април тази година

премийните им приходи от 
полици “Гражданска отго-
ворност” в края на април 
са на стойност съответно 
16.800 млн. лв. и 13.306 
млн. лв.

Прогнози
Според застрахователите 
въпреки кризата и общия 
спад на премийните при-
ходи приходите от полици 
“Гражданска отговорност” 
ще се увеличават, а една от 
причините е, че този вид за-
страховка е задължителна. 
Друга са цените, които са 
се повишили. 

радослава Димитрова

19 
▶ процента е спадът на 
премийните приходи от 
“Каско” на застрахова-
телните компании у нас

ляват с 19.49% и достигат 
25.302 млн. лв. “Армеец”, 
“Бул Инс” и “Алианц” са 
загубили съответно 7, 12.9 
и 13.4% от приходите си в 
края на първото тримесечие 
спрямо година по-рано. 

радослава Димитрова

Компания	 Премиен	приход	в	края		 Пазарен	
	 на	април	(в	хил.	лв.)	 дял	(в	%)
ЗАД “Булстрад Виена Иншурънс Груп” 35 970 085 20,97%
ЗК “Лев инс” АД 33 685 129 19,64%
“ДЗИ - Общо застраховане” ЕАД 20 985 728 12,23%
ЗД “Бул Инс” АД 16 800 259 9,79%
“Застрахователна компания 
Български имоти” АД 13 306 552 7,76%

▶ Приходи и пазарен дял при 
автомобилното застраховане

71.3 
▶ процента беше пазар-
ният дял на петте най-
големи застрахователни 
компании при застра-
ховка “Гражданска отго-
ворност” в края на април  
миналата година

171.5 
▶ млн. лв. е общата 
стойност от 
премийните 
приходи от 
“Гражданска 
отговорност” в 
края на април

120.7 
▶ млн. лв. е стойност-
та на премийните 
приходи от застра-
ховка “Гражданска 
отговорност” на 
петте най-големи 
компании

 от началото на 
годината много хора 
са се отказали от 
застраховка “Каско”

СнимКа боби тошев

▶
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Честоти 
Шум от 
самолетен 
двигател
Самото правене на 
шум не би трябвало 
да бъде проблем за 
футболни запалянков
ци, още повече на 
първенство като све
товното. Но като при 
всяко нещо дяволът 

е в детайлите. Звукът 
от еднаединствена 
вувузела попада в 
диапазона “продъл
жи да слушаш и ще 
загубиш слуха си” и 
“сега започва истин
ската болка” (т.е. от 90 
до 127 децибела). А 
когато в хора се вклю
чи цял стадион, всяка 
музикалност отстъпва 
място на монотонния 
шум от двигател на 

малък самолет (140 
децибела и повече). 
Именно тези съобра
жения бяха поводът за 
обмисляната забрана 
на вувузелата. И в тях 
има логика, особено 
когато непрестанното 
приветстване на лю
бимия отбор започне 
да застрашава слуха 
и здравето на всички 
присъстващи, включи
телно на самия отбор.

На 11 юни 2010 г. Южна 
Африка, светът, а оттам и 
Космосът отекнаха с рева 
на странен звук, който за
плашва да прогони надалеч 
всяка извънземна форма на 
живот, примамена от гласа 
на Райна Кабаиванска. 

И докато през първия ден 
на Световното първенство 
нищо неподозиращите 
чужди запалянковци пред
полагаха в недоумение: 
“Това е пчела! Не, това 
е слон! Не, това е само
лет!”, южноафриканските 
им приятели гордо произ
несоха четирите срички, 
които ще бродят и тормо
зят света поне още месец 
 “вувузела”. 

неподражаем звук
Всъщност злополучният 
инструмент с още позло
получното име не е лишен 
от сходства както с пчела
та, така и със слона, и със 
самолета. 

Разликата е, че при вуву
зелата място за единствено 
число няма  според есте
тическите нагласи на раз
личните нации “досегът” 
с пластмасовия рог се оп
риличава на жуженето от 
рояк разгневени оси или 
предсмъртния рев на ста
до слонове. Неслучайно 
предвидливото племе зулу 
му е дало име, буквално 
превеждащо се като “правя 
шум”.

оркестър 
от вувузели
Организаторите обаче имат 
свои аргументи в подкре
па на инструмента. Ву
вузелата е наследник на 
традиционния рог “куду” 
и макар комерсиалната й 
история да е на не повече 
от 20 години (“ражда” я 
през 90те години Нийл 
ван Шалквик), предметът с 
причудлива форма се смята 
за национална гордост. Не 
е изненадващо тогава, че 
южноафриканците са му 
намерили и друга употреба, 
освен да го оприличават със 
слонски писък. От 2006 г. 
Кейптаун е родният дом 
на  внимание!  първия 

оркестър от вувузели. Ди
ригентът му ЕспиСанчес 
смята, че при съгласувано 
и ритмично изпълнение е 
възможно стадионите да 
бъдат залети с красива и 
увличаща музика. 

Иновации
А ако сте настръхнали само 
при мисълта за вувузелен 
оркестър, лошата новина е, 
че поне още месец на све
та няма да има безопасно 
място, където да се скриете. 
Дори Appel  храмът на тех
нологичното превъзходство, 
е обзет от носталгия по зова 
на дивото. От няколко дни 
вече можете да запълните 
и малкото си тихи часове с 

неподражаемия звук на не
заменимата вувузела, който 
се лее от новото приложе
ние за вашия iPhone, iPod 
или iPad! 

Антивувузела 
филтър
Техническите характе
ристики на вувузелата не 
са твърде усложнени. С 
пластмасово тяло от 60 см 
до 1 м, ярко оцветено във 
всеки нюанс от спектъра 
на дъгата, вувузелата е иде
алният спътник на всеки 
футболен, а защо не и из
общо спортен запалянко. 
Удоволствието от тормоза 
на съседи, приятели или 
случайни съграждани се 

получава само срещу око
ло 3 USD. Интересното е, 
че дори в тежките за фут
болните зрители времена 
предприемачи са успели да 
намерят пазарна пролука, 
от която да се възползват. 
В интернет пространството 
вече се предлага антивуву
зела филтър, рекламиран 
като решението на шумните 
проблеми. Компанията уве
рява, че звукът на инстру
мента може да се приглуши 
чрез аудиофайл, предлаган 
на страницата. Единствено
то разочарование остава за 
щастливците, успели да си 
осигурят “живо” посеще
ние на световното.

марина Узунова

Името на вувузелата едва изгря, но инструментът 
вече си спечели врагове по целия свят

Фантомът от стадиона

опасно

127
децибела е честотата, до която може да дос-

тигне звукът, издаван само от една вувузела
▶

Снимка reuters
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